
 



 



 

Vážení občané, 

máte před sebou první letošní číslo Zpravodaje a v něm bych Vás rád informoval o záměrech 
města pro období roku 2009. 

Základní rozpočet města pro letošní rok byl zastupitelstvem města schválen již v prosinci  
loňského roku a v únoru roku letošního jsme tento základní rozpočet upravili 1. změnou 
rozpočtu. Do základního rozpočtu není vždy možné napasovat vše, co je třeba, a tak v první 
změně, kterou jsou do rozpočtu zapojovány zůstatky finančních prostředků na běžném účtu 
města, přijdou na řadu záležitosti další. 

V letošním roce se finančně vypořádáme s doplatkem za hasičskou cisternu ve výši cca 720 tis. 
Kč, postavíme u požární zbrojnice sušárnu požárních hadic v hodnotě 350 tis. Kč. 

Plánujeme rekonstrukci povrchu ulice Jiráskova a na Kršovce rekonstrukci ulice kolem mateřské 
školky.  

Jsme rovněž  rozpočtově připraveni na podíl vlastních prostředků k případné dotaci na opravu 
fasády kaple a rovněž tak byly ve 1. změně rozpočtu schváleny prostředky na pokračovaní 
realizace projektu „Cyklostezka Hradec Králové – Josefov – Kuks“. 

Pokud hospodářská krize, které čelíme, nepřinese 
výrazný propad výtěžku daňových příjmů do státní 
pokladny a tím pádem nižší daňové odvody obcím, 
pustíme se v druhé polovině roku rovněž do 
budování nových parkovacích kapacit. Kapacita 
parkování by měla být v letošním roce posílena 
v ulici Gen. Govorova. Pokračujeme v realizaci 
nového územního plánu, na který je letos 
vyčleněna částka 400 tis. Kč. 

První změnou rozpočtu jsme také zvýšili prostředky 
rezervního fondu, a to na částku 1  mil. Kč. 

Samozřejmě pokračujeme v pořádání Smiřických 
svátků hudby, které budou letos již s mezinárodní 
účastí. Rovněž je připravena dramaturgie 
Smiřického hrnce. Oproti roku 2008 jsme posílili 
prostředky pro podporu společenských 
a sportovních aktivit o 50 tis. Kč na celkových 200 
tis. Kč.  

Od prvního března mají také naši noví nájemníci v nově vybudovaném bytovém domě čp. 122 na 
ulici Palackého uzavřeny nájemní smlouvy s hodnotou ročního nájemného v celkové výši 410 tis. 
Kč. Pokračujeme také v realizaci projektu Nové bydlení Rodov. 

Luboš Tuzar, starosta města 

 

 

 

 

Slovo starosty 



 

Vážení občané, 

dovolte mi seznámit vás s několika novými informacemi z úřadu. Jako každý rok také letos jsme 
požádali Úřad práce v Hradci Králové o příspěvek na vytvoření pracovních příležitostí v rámci 
veřejně prospěšných prací. Finanční prostředky by měly být poskytnuty z Evropského sociálního 
fondu. Do pracovního poměru tak přijmeme od dubna do listopadu 4 uchazeče o zaměstnání. 
Zajímavé je, že o tuto práci mají v naprosté většině zájem ženy, nezaměstnaní muži tuto možnost 
vyhledávají zřídka. Přitom je to určitá šance, jak získat v budoucnu stálé zaměstnání, protože za 
poslední roky jsme posílili pracovní četu dvěma novými zaměstnanci, kteří začínali právě v rámci 
veřejně prospěšných prací. 

Z „evropských peněz“ bychom také rádi financovali nové technické vybavení pracoviště Czech 
POINTu, prostřednictvím kterého jsou vydávány na úřadu výpisy z katastru nemovitostí. Jedná se 
o možnost získat dotaci ve výši 85 % z celkové částky výdajů v rámci Integrovaného operačního 
programu „eGovernment v obcích – Czech POINT“.  

S pojmem „eGovernment“ se ostatně můžete v poslední době setkávat stále častěji. Cílem 
zákona o eGovernmentu (o elektronických úkonech a autorizované konverzi dokumentů) je 
vytvoření optimálních podmínek pro elektronickou komunikaci jak mezi občany a úřady, tak mezi 
úřady navzájem. Zákon totiž ukládá povinnost všem orgánům veřejné správy a právnickým 
osobám s účinností od července letošního roku zřídit tzv. datové schránky, které budou sloužit 
k realizaci podání vůči veřejné správě a k doručování zpráv veřejné správy elektronickou cestou. 
Občan si datovou schránku bude moci zřídit v případě zájmu. Cílem je odbourat papírovou 
korespondenci a zrychlit jednotlivá řízení.  

Na úřadu dochází ke změně v obsazení místa ekonoma. Na základě výsledku výběrového řízení, 
do kterého se přihlásilo 7 uchazečů, nastoupí do této funkce od března nový vedoucí 
ekonomického odboru.  

Významnou změnou je převedení kulturní agendy do struktury úřadu a vytvoření místa referenta 
kultury namísto dosavadního ředitele příspěvkové organizace. Tato nová pozice bude obsazena 
na základě výsledku výběrového řízení. Městské kulturní středisko samozřejmě nezůstane 
uzavřeno, nový pracovník bude pracovat v jeho budově a zajišťovat akce přímo na místě. 
Přínosem této změny by měla být lepší organizace a zejména zastupitelnost v oblasti kultury.  

Vzhledem k nárůstu spisové služby a dalších souvisejících činností na podatelně úřadu, přechází 
administrativní zajištění přestupkové agendy do kompetence sociálního odboru. Také tato 
změna zajistí zastupitelnost pracovnic na tomto úseku a optimálnější rozdělení činností. 

Ve dnech 5. a 6. června nás čekají další volby, tentokrát do Evropského parlamentu. Bližší 
informace budou k dispozici přímo na úřadu nebo na webových stránkách města. 

Mgr. Věra Hottmarová 

 

 

 

 

 

 

Slovo tajemnice 



 

ZPRÁVY Z RADNICE 
 

 

Něco málo z jednání rady města za období prosinec 2008 – únor 2009: 

 RM schválila poskytnutí finančního příspěvku ve výši 1.000 Kč obci Skalice na pořádání plesu 
dne 31. 1. 2009. Celý výtěžek plesu je věnován na charitativní účely.  

 RM vzala na vědomí uzavření smlouvy o dílo se společností KOREKT DIPS, spol. s r. o. Brno, 
jejímž předmětem je oprava městských komunikací v hodnotě 698.161 Kč vč. DPH. (oprava 
komunikací Jiráskova a Kršovka) 

 RM schválila Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. 3426/2008 na akci „Rodov – oprava chodníku“ 
se společností Stavo&Sachs Kukleny, s. r. o. 

 RM vydala v souladu s § 56 zákona č. 491/2001 Sb., o volbách do zastupitelstev obcí 
a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů, osvědčení panu Jiřímu Svobodovi 
o tom, že se stal dnem 23. 12. 2008 členem zastupitelstva města Smiřice.  

 RM vzala na vědomí rezignaci Ing. Steinhauserové na funkci vedoucí ekonomického odboru 
a s účinností od 6. 1. 2009 pověřila zastupováním vedoucí ekonomického odboru do doby 
nástupu nového vedoucího do pracovního poměru na základě výběrového řízení paní 
Marcelu Čížkovou. 

 RM schválila Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. 3825/2008 mezi městem Smiřice a společností 
STEBAU Jaroměř, s. r. o. na další etapu opravy elektrorozvodů v čp. 440–442.  

 RM stanovila termín 31. 3. 2009 pro podání žádostí o finanční příspěvek na podporu 
společenských aktivit v souladu se schváleným rozpočtem. 

 RM schválila smlouvu o dílo mezi městem Smiřice a firmou Karel Dachovský, Chacholice, 
jejímž předmětem je vytřídění a svoz odpadu (papíru, skla a kovů) vč. zpracování příslušné 
dokumentace v celkové výši 80.920 Kč vč. DPH ročně. 

 

Z jednání zastupitelstva města  dne 11. prosince 2008 

Zastupitelstvo města: 

 schválilo změnu rozpočtu č. 12/2008 na základě rozpočtového opatření č. 13/2008 a dále 
schválilo rozpočet města Smiřice pro rok 2009 s hodnotou příjmů a výdajů je výši  42.498.290 
Kč. 

 schválilo rozpočtový výhled města na období 2009–2011. 

 schválilo smlouvu o dílo s firmou Ladislav Rund, a. s. Jaroměř na zajištění svozu a následné 
likvidace komunálního, tříděného a nebezpečného odpadu v katastrálním území Smiřice 
a Rodov na rok 2009. 

 schválilo Smlouvu o výměně nemovitostí mezi městem a společností VALC, s.r.o. 

 schválilo zřízení věcného břemene práva průchodu a průjezdu přes pozemek města 
p. č. 339/3 k. ú. Smiřice (dvůr u hasičské zbrojnice) ve prospěch vlastníků pozemku 
p. č. 337/2 k. ú. Smiřice, zřízení věcného břemene práva průchodu a průjezdu přes pozemek 
města p. č. 168/16 k. ú. Smiřice (dvůr lékárny) ve prospěch vlastníků pozemku p. č. 168/5 
a vlastníků pozemku st. p. č. 120/2 k. ú. Smiřice. 



 schválilo realizaci akce vybudování splaškové kanalizace a části vodovodu v lokalitě nový 
Rodov, pověřilo Radu města její realizací a dále schválilo podání žádosti na vybudování 
splaškové kanalizace a části vodovodu v této lokalitě na Ministerstvo pro místní rozvoj. 

 neschválilo poskytnutí finančního příspěvku a rovněž neschvaluje prominutí zbytku úhrady za 
vybudovaný sprchový kout paní K. P., Smiřice. 

 schválilo Městský program prevence kriminality pro rok 2009. 

 schválilo pořízení projektové dokumentace pro územní řízení – podchod pod silnicí č. I/33 
směrem na Rodov společností HIGHWAY DESIGN, s. r. o. v hodnotě 166.600 Kč vč. DPH. 

 schválilo Dodatek č. 1 ke smlouvě o úvěru č. 0286882159 s Českou spořitelnou, a. s. Praha ve 
znění návrhu dodatku. Obsahem dodatku je kromě jiných ustanovení změna splátkového 
kalendáře. 

 schválilo zřízení zástavního práva ve prospěch banky financující koupi čp. 199 pro kupujícího 
P. K., Hradec Králové a T. M., Hradec Králové. 

 vzalo na vědomí vrácení finančního příspěvku ve výši 200.000 Kč poskytnutého městem 
Střední škole potravinářské Smiřice na vybudování sportovního areálu. 

 schválilo zahrnutí podnětu Ing. P. H., Hradec Králové do změny územního plánu (pozemek 
PK 255/1 k. ú. Smiřice o výměře 7236 m2). 

 schválilo uzavření kupní smlouvy č. 1026930814 mezi Pozemkovým fondem ČR a městem 
Smiřice, jejímž předmětem je koupě pozemku p. č. 304/1 v k. ú. Smiřice za cenu 47.140 Kč. 
(revokováno na ZM 19.2.2009) 

 

Z jednání zastupitelstva města  dne 19. února 2009 

Zastupitelstvo města 

 schválilo změnu rozpočtu č. 14/2008 a rozpočtu č. 1/2009. 

 revokovalo usnesení ZM č. 9/17/05 ze dne 15. 9. 2005 a č. 18/15/08 ze dne 11. 12. 2008. 
(Koupě pozemku u čp. 199 v Cukrovarské ulici městem Smiřice – pozemek odkoupí od PF 
přímo majitel čp. 199.) 

 schválilo smlouvy č. 248/2009 o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene na 
pozemcích města p. č. 747, p. č. 760 a 268/6 v k. ú. Smiřice s ČEZ Distribuce, a. s. (akce 
Holohlavy, p. č. 459/7 – kabel NN) a smlouvu č. 588/2009 o uzavření budoucí smlouvy 
o zřízení věcného břemene na pozemcích města p. č. 721 a p. č. 290/13 dle PK v k. ú. Smiřice 
s ČEZ Distribuce, a. s. (akce Smiřice, p. č. 261, Radionov – kabel NN). 

 stanovilo s účinností od 1. 2. 2009 odměny neuvolněných členů Zastupitelstva města Smiřice 
takto: místostarosta 8.510 Kč, člen RM 1.910 Kč, předseda FV 1.560 Kč, předseda KV 1.560 
Kč, ostatní členové ZM 660 Kč. 

 schválilo podmínky Rozhodnutí o poskytnutí dotace v rámci Integrovaného operačního 
programu pro prioritní osu 2, oblast intervence 2.1, výzva č. 02 – „eGovernment v obcích – 
Czech POINT“. (Dotace na technické vybavení pracoviště Czech POINTU, kde se vydávají 
výpisy z Katastru nemovitostí.) 

 uložilo Radě města Smiřice začlenit referenta kultury a uklízečku KD Dvorana do struktury 
úřadu. (V souvislosti s rezignací paní L. Trávníkové na funkci ředitelky MěKS Smiřice bylo 
jednáno o dalším provozu MěKS – MěKS jako příspěvková organizace bude nadále 
zachována, bylo vypsáno výběrové řízení na obsazení pozice referenta kultury a ten bude 
zařazen do struktury MěÚ.) 



 schválilo Dodatek č. 1 ke smlouvě č. 1367/2008 o budoucí smlouvě o převodu bytových 
jednotek se společností VALC, s. r. o. se sídlem Hradec Králové, Pražská 13. 

 schválilo poskytnutí finančního příspěvku společnosti Královéhradecká labská, o. p. s. na 
částečnou úhradu provozních výdajů roku 2009 v částce 15.000 Kč. 

 schválilo poskytnutí finančního příspěvku společnosti Královéhradecká labská, o. p. s. na 
částečnou úhradu investičních výdajů roku 2009 v částce 609.785 Kč. 

 uložilo veliteli jednotky SDH panu Zdeňku Koubovi zpracování koncepce působení jednotky 
SDH v oblasti protipožární ochrany v termínu do 31. března 2009. 

Ladislava Reichová 

 

 

 

Czech POINT, neboli Český Podací Ověřovací Informační Národní 
Terminál, zprovoznil od ledna letošního roku tři další agendy. Nově si 
můžete požádat o výpis bodového hodnocení řidiče z Centrálního 

registru řidičů a o výpis ze Seznamu kvalifikovaných dodavatelů z Informačního systému 
o veřejných zakázkách.  

Od 1. ledna 2009 dále autorizují vybraná kontaktní místa CP kontaktní osoby, které žádají 
o oprávnění k přístupu do MA ISOH (Modul Autovraky Informační Systém Odpadového 
Hospodářství) za účelem podání agendy nebo její kontroly.  

Výše uvedené žádosti vyřizuje matrika Městského úřadu ve Smiřicích. Zde si dále můžete podat 
žádost o výpis z Rejstříku trestů, z Obchodního rejstříku a ze Živnostenského rejstříku a budou 
zde přijata podání podle živnostenského zákona (§ 72). Na odboru správy majetku a životního 
prostředí u paní Lenky Ryšavé lze získat výpis z Katastru nemovitostí. 

Bližší informace Vám poskytneme na tel. č. 495 809 023 (matrika – pí Koldrtová) nebo 
495 809 014 (pí Ryšavá). 

L. Reichová, vedoucí správního odboru 

 

 

 

Řady našich nejmladších občánků se neustále rozrůstají. V měsíci listopadu 2008 až lednu 2009 
se ve Smiřicích narodilo 7 holčiček a 5 chlapců. Vítání občánků se uskutečnilo dne 28. února 2009 
v obřadní síni MěÚ Smiřice. Kvůli uzávěrce Zpravodaje uvedeme jména občánků v příštím  
vydání.  

Touto cestou využíváme příležitosti a připomínáme rodáka města Smiřic pana Jaroslava 
Litomiského. Navzdory tomu, že pan Litomiský dlouhá léta bydlí v Praze, neustále se zajímá 
o dění ve Smiřicích, píše, telefonuje a je s námi v kontaktu. Dne 3. dubna 2009 se dožívá  
životního jubilea 90 let. K jeho krásným narozeninám mu upřímně gratulujeme a přejeme hodně 
zdraví, štěstí a aby nadále oplýval takovou neutuchající aktivitou, kterou bychom mu mnozí 

Zprovoznění nových agend Czech POINTU  

Zprávy z matriky 



mohli závidět. Zároveň dodatečně blahopřejeme manželům Jaroslavu a Olze Litomiským 
k Diamantové svatbě, která se konala 26. srpna 2008 na Staroměstské radnici v Praze.  

 

Sňatky 
(prosinec 2008) 

06.12.   obřadní síň  Helena Uhrová, Zlatá Olešnice 
    Zdeněk Volter, Smiřice 

06.12.   obřadní  síň  Lenka Brzková, Habřina 
    Karel Hubka, Habřina 

20.12.  zámecká kaple Hana Štěrbová, Mostek 
    Jan Ševčík, Bílá Třemešná 

Všem novomanželům blahopřejeme.      

V měsíci lednu a únoru 2009 se žádné svatby nekonaly. 

 

Z našich řad odešli 
(2009) 

v únoru – Jolana Sladká, nar. 1925 a Jindřiška Tošovská, nar. 1922 

Děkujeme pozůstalým za souhlas s uveřejněním  do společenské rubriky. 

Etela Koldrtová, matrikářka 

 

Na přání  paní Hany Mazákové uveřejňujeme vzpomínku na manžela pana Vladislava Mazáka. 

 

Dne 14. března 2009 uplynuly  již 3 roky, co nás navždy opustil náš milovaný 
manžel a  tatínek 

pan Vladislav Mazák. 

Kdo jste ho znali a měli rádi, věnujte  mu tichou vzpomínku. 

Stále vzpomíná manželka a děti. 

 

 

28. ledna 2009 zemřel pan Marian Nogaś, starosta našeho partnerského 
města Boguszów-Gorce. 

Marian Nogaś zastával funkci starosty deset let – bylo to jeho již třetí 
funkční období na tomto postu. Předtím vedl pivovar v Boguszówě-
Gorcích a také byl předsedou Městské rady. 

„Nalezl jsem v Boguszówě své místo. Byl jsem polohou města uprostřed 
krásných hor fascinován. Mám hory rád a také pěší výlety po nich. Zde 
jsem nalezl práci, která splnila má očekávání. A tak jsem tu zůstal – 

a nelituji toho. Lidé jsou tu srdeční a město je pěkné.“ Tak mluvil Marian Nogaś o svém městě. 



Za dobu svého působení na postu starosty se mu povedlo s ohledem na skromné možnosti 
rozpočtu města uskutečnit mnoho velmi důležitých projektů, které pomohly zlepšit životní 
úroveň obyvatel Boguszówa.  

Marian Nogaś byl také mecenášem kultury a sportu ve městě. To díky jemu se město proslavilo 
pořádáním akcí, jejichž význam dalece překročil jeho hranice – jmenujme např. básnickou soutěž 
O zlatý chmelový list, běžecký závod Sudecka setka nebo cyklistický maratón. Jeho zásluhou byly 
modernizovány sportovní objekty ve městě, čímž se vytvořily optimální podmínky pro sportovní 
vyžití obyvatel.  

„Jsem vděčný všem lidem zde za tak velkou podporu. Pokládám to za svůj velký úspěch. Rád se 
pohybuji po městě mezi svými a angažuji se ve prospěch obyvatel.“ 

(lr)  

 

 

 

 

Výstavba sportoviště a dětského hřiště 

V minulém Zpravodaji a v předvánočním věstníku, 
který dostala každá domácnost v Holohlavech do 
schránky, jsme psali o připravované výstavbě 
sportoviště a dětského hřiště za Brodkem. Naši 
občané se měli vyjádřit, co by si představovali na 

dětském hřišti a novém, moderním sportovišti. Po dvou měsících musím s politováním 
konstatovat, že našim občanům je osud budoucího areálu zřejmě lhostejný. Za celou dobu jsme 
obdrželi pouze dvě písemné připomínky. Zeptám-li se starších holohlavských občanů, dostane se 
mi většinou odpovědi, že realizace nového hřiště je zbytečná, neboť stávající sportoviště zeje 
prázdnotou a kdyby neměli hasiči cvičení, tak na hřišti nikoho nevidí. Tenisový kurt bohatě na 
„zapinkání“ stačí. Někteří jdou tak daleko, že mi do očí řeknou, že si s místostarostou stavíme 
pomník. Když těmto občanům namítnu, že sportoviště ve Smiřicích jsou využívána, odpoví mi, že 
to vidí, když jdou kolem hřiště u Dvorany.  

Záměrem zastupitelstva obce Holohlavy bylo s ohledem na novou zástavbu a příliv mladých rodin 
do obce vytvořit kvalitní prostor pro aktivity ve volném čase nejen pro naše děti a mládež, ale 
i pro dospělé. Určitě je lepší prožít hezké odpoledne s dětmi na hřišti, než sedět doma u televize 
či počítače a kritizovat, že v Holohlavech není co dělat, protože při výstavbě nových ulic se jaksi 
pozapomnělo na výstavbu jakéhokoliv sportovního zázemí. 

Apelujeme na ty občany, kteří chtějí mít nejen pro své děti, ale i pro sebe místo na sportování 
a pro aktivní trávení svého volného času, aby o sobě dali vědět a podpořili snahu zastupitelstva 
obce Holohlavy o vytvoření moderního sportovního areálu. Vyjádřete nám svoji podporu 
písemně na obecní e-mail, dopisem na Obecní úřad nebo příspěvkem do Návštěvní knihy na 
internetových stránkách obce Holohlavy. 

Bez vyjádření vaší podpory bychom museli konstatovat, že o nový areál není mezi občany 
Holohlav zájem a došlo by k zastavení veškerých prací na přípravách jeho výstavby. 

 

Zprávy z Obecního úřadu v Holohlavech  



Kulturní a stravovací středisko 

O našem obecním domě se již mnohé napsalo, a proto budu stručný. Letošní kulturní rok jsme 
začali plesovou sezónou, která měla dobrý ohlas. Doufám, že v příštím roce bude plesů více. 
V současné době se paní M. Kočkové, vedoucí a hlavní účetní společnosti Služby obce Holohlavy 
s. r. o., plní kalendář objednávkami na různá setkání, svatby apod. Jsem přesvědčen, že se této 
rekonstruované budově se sálem a kuchyní vrátila prestiž, jakou měla za starých časů, kdy se do 
budovy hostince soustředil kulturní život obce v podobě plesů, zábav či akcí pro děti.  

Kulturní a stravovací středisko provozuje společnost Služby obce Holohlavy s. r. o. Pro upřesnění 
a vysvětlení chci na tomto místě podotknout, že 100% vlastníkem zmíněné společnosti je obec 
Holohlavy. Valná hromada společnosti = volené Zastupitelstvo obce. Zisk společnosti se částečně 
vrací obci v podobě investic do zařízení kuchyně a částečně formou placení nájemného. To jen na 
vysvětlenou těm, kteří Službám obce Holohlavy s.r.o. nepřejí. 
 

Kostel sv. Jana Křtitele  

V minulém Zpravodaji jsme také psali o nutné pomoci k zachránění střechy věže kostela, která 
má dožitou pozinkovanou krytinu. Už léta do věže zatéká a dnes je napadena řada trámových 
krovů. 

Ve spolupráci s farností Holohlavy a diecézí v Hradci Králové bylo zažádáno o krajské dotace 
z odboru památkové péče a z havarijního fondu ministerstva kultury. Uvidíme, jak vysokou 
částku se podaří z plánovaného rozpočtu na opravu ve výši 1,8 milionu Kč získat formou dotací 
a případně jakou částkou z rozpočtu přispěje obec Holohlavy. 

Aby se kostel dostal do povědomí holohlavské veřejnosti jako kulturní a historická památka 
(v naší obci jediná) a ne jen jako budova, kterou navštěvuje jen pan farář s farníky za účelem 
bohoslužeb, vymysleli jsme trochu netradiční formu jeho zviditelnění. Obecní úřad ve spolupráci 
se společností TROTINA Auto s. r. o. a po dohodě s panem farářem Pajakem uspořádá v dubnu 
na zkoušku charitativní koncert sboru GOSPEL LIMITED (hudební styl amerických spirituálů) 
v prostorách našeho kostelíčku. Celý výtěžek z dobrovolného vstupného půjde na opravu věže 
kostela. Těm, kteří tento sbor neznají, připomenu film „Sestra v akci“ s Whoopi Goldberg v hlavní 
roli, kde podobná hudba zazněla.  

Všichni jste srdečně zváni na tuto zatím zcela ojedinělou akci. 
 

Prořez kaštanové aleje 

Protože nechceme zůstat obecní zeleni nic dlužni, udělali jsme v loňském roce kontrolu 
a zdravotní prořez stromů na návsi a u hřbitova. Tím jsme zamezili potížím se škůdci, s jakými (jak 
jste jistě zaznamenali ze sdělovacích prostředků) se potýkala města Zlín či Hradec Králové. 
Začátkem letošního roku jsme na doporučení skáceli tři staré kaštany, které mají napadený 
kořenový systém dřevomorkou. Ostatní kaštany v aleji k Černožicím jsme prořezali. Obecní 
pokladnu stál tento zásah 100 tis. Kč, ale myslím, že toho nemusíme litovat. Jediné, co nám 
zbývá, aby nám nezůstaly v aleji dlouho mezery, je nutno co nejdříve vysadit kaštany nové, které 
se už nemusí stříkat proti klíněnce jírovcové. 
 

Digitalizace pozemků v obci 

K 12. lednu 2009 byla na Katastrálním úřadu v Hradci Králové převedena evidence pozemků do 
digitální podoby. Evidence pozemků, které byly vedeny pod značkou KN – katastr nemovitostí, 
nedoznala významných změn. Ovšem evidence pozemků vedených v PK – pozemková mapa, se 
změnila výrazně (z pozemků se dosud neplatily daně). Číslo pozemku se změnilo a dostalo třeba 



5 nových čísel a celkově i s jinou výměrou. Řada pozemků vedených pod státní správou dostala 
také i nové majitele. Kdo nedostal nové informace z katastru domů, měl by si je ve svém vlastním 
zájmu v letošním roce dohledat. Protože každý majitel pozemku (kde byly provedeny a schváleny 
pozemkové úpravy) je poplatník daně z nemovitosti, musí podat nové daňové přiznání do 
31. ledna 2010!!! Nezapomeňte na tuto povinnost!!!  
 

Příprava pálení čarodějnic  

Tak jako každý rok, je možno v průběhu celého měsíce dubna ukládat větve a dřevo z prořezu 
stromů na hranici U KŘÍŽE, abychom opět mohli pořádat lampiónový průvod a „Pálení 
čarodějnic“. Je však vyloučeno na toto místo odkládat odpadky a jiné materiály, které není 
možno likvidovat z důvodů přísného zákona o ochraně ovzduší pálením. Dodržte to prosím!!! 

Miloš Malínský, starosta obce 

 

 

 „Zima je, zima je, každý se raduje“, tak by se  dala 
charakterizovat nálada dětí při sněhové nadílce, 
které je tento rok opravdu požehnaně. Nemyslím, 
že by ten samý názor sdíleli i dospělí, když vedou 
v mrazu nebo chumelenici či roztálé břečce děti do 
školky, odklízejí sníh, dojíždějí do práce … ale 
alespoň je zima bílá i ve skutečnosti a ne jenom na 
obrázcích Josefa Lady. 

Je zhruba konec února, a tak bych ráda napsala 
pár řádků o tom, co se na kopci v holohlavské 
školce děje v tomto období.  

V lednu jsme uspořádali další z barevných dnů, tentokrát Bílý den. Formou her a zábavy jsme, 
kromě jiného, zkusili sbalit batoh na výlet, co do něj patří a co ne, zopakovali si, co víme o volně 
žijících zvířatech, vyčistili „jako“ potok a zkusili si obvazovat poraněnou ruku nebo nohu. Hodně 
legrace jsme užili při štafetě oblékání a svlékání trika, prolézání tunelem z látky atd. Koncem 
měsíce jsme započali druhou vlnu návštěv 
v solné jeskyni v Hradci Králové. 

Bohužel, ani naší školce se nevyhnul bacil, který 
nás trochu bacil. Jeden týden nás bylo opravdu 
nejvíc 15 ze 45, paní učitelky dostaly bacilovou 
„babu“ taky. Ale po tomto týdnu zas školka 
praskala ve švech.  

V této  době prodělalo přízemí mateřské školy 
malou úpravu, byl zbudován průchod mezi 
třídou Berušek do vedlejší bývalé školní třídy, a 
tak i malé  děti mají svou velikou hernu jako 
jejich starší kamarádi v 1. patře.  

Zprávy z mateřinky v Holohlavech  



Jedno dopoledne čekalo děti velké překvapení, do školky zavítal kocourek Pribináček s malými 
dobrými dárečky. Děti kocourkovi zazpívaly a pohrály si s ním, však takového velkého kocoura 
jen tak nepotkáte . 

Nu a protože je zima, tak si hrajeme nejvíc na zahradě, bobujeme, stavíme sněhuláky, sněhové 
hrady a užíváme si legrace, než sníh roztaje.  

Samozřejmě, že nás čeká spousta dalších zábav a akcí, o kterých vám dám vědět zas příště. 

Renáta Smotlachová, ředitelka MŠ 

 

 

Divadlo Drak v Hradci Králové 

svým netradičním programem neustále přitahuje žáky i vyučující 
naší školy. V předvánoční době herci udělali radost žákům 
5. ročníku, kteří navštívili jejich představení poskládané z koled 
a vyprávěnek s názvem „Štědrej večer nastal“. 2. února měli 

možnost navštívit divadlo Drak žáci 1.–3. ročníku a shlédnout klasickou pohádku „O perníkové 
chaloupce“, ale tentokrát v netradiční podobě, doplněnou známými lidovými písničkami.  
 

Zápis dětí do 1. ročníku  

pro školní rok 2009–2010 se letos konal 23. ledna. Budoucí prvňáčci prožili svoje první odpoledne 
ve škole tentokrát ještě v doprovodu svých rodičů. Nejprve je pobavili žáci třetí třídy krátkou  
pohádkou „O perníkové chaloupce“. Potom se nedočkavé děti vydaly po stopách Jeníčka 
a Mařenky. Při svém putování hravou formou plnily úkoly z výtvarné, pracovní a jazykové 
výchovy – některé dokonce předvedly, že už umí počítat. Za odměnu dostaly drobné dárky. 
Zapsáno bylo 35 dětí, k nim se připojí ještě děti, které měly v loňském roce odklad školní 
docházky. Všem přejeme, aby se jim v naší škole líbilo a nové vědomosti získávaly s chutí 
a radostí. Touto cestou děkujeme MŠ ve Smiřicích a Holohlavech za dobrou spolupráci a přípravu 
předškoláků, dále našim tradičním sponzorům paní Hudákové a panu Brožovi. Fotografie 
z letošního zápisu si můžete prohlédnout na internetových stránkách školy.  
 

Ekologický terénní projekt 

Žáci šestých tříd naší školy se zúčastnili týdenního ekologického programu ve středisku SEVER – 
středisko ekologické výchovy a etiky Rýchory v Horním Maršově. Pobyt má velmi příznivý vliv na 
stmelení třídního kolektivu, navození důvěry, 
vytvoření pracovní atmosféry. Žáci se učili týmové 
spolupráci, společně řešili problémy zaměřené na 
ekologii. Své zážitky vyjádřili v následujícím článku: 

 

Pobyt v Horním Maršově 

Na ekologicko-terénním cvičení jsme byli od 19. do 
23. 1., tedy pět dní. Bydleli jsme v areálu školy. 
Každý den nám dívky Šárka s Eliškou připravily 
zajímavé programy o vzájemné spolupráci. 
O činnosti nebyla nouze. Měli jsme připravené 

Ze života základní školy  



dlouhé túry, po kterých jsme všichni spali jako nemluvňata, a také celodenní programy. 
Přednášek bylo mnoho, například o tom, jak šetřit vodou, energií a udržovat čistotu okolí. 
Všechny byly zajímavé. Ale ta o vyhynulých zvířatech byla nejlepší. Čekala na nás příjemná 
překvapení, například to, že jsme si mohli vyrobit několik svíček. Za vzorné chování jsme měli 
volný večer, a tak jsme si uspořádali vysněnou diskotéku.  

Kolektiv třídy 6. B 
 

Zkoušky nanečisto z matematiky 

Dne 5. 12. 2008 se uskutečnilo 1. kolo přijímacích zkoušek nanečisto. Celkem 33 žáků si ověřilo 
své znalosti na příkladech z přijímací zkoušky na obchodní akademii v Hradci Králové. Nejlepších 
výsledků dosáhli V. Erbrt (9. B) a P. Václavková (9. B). Dne 23. 1. 2009 proběhly Zkoušky 
nanečisto č. 2. Z 27 žáků se v přijímačkové prověrce ze střední průmyslové školy nejlépe vedlo 
P. Václavkové (9. B), která dosáhla plného počtu bodů.  
 

Pythagoriáda – školní kolo 6.–8. tříd 

Na konci měsíce ledna se uskutečnilo školní kolo Pythagoriády pro žáky 6.–8. tříd. Nejlepších 
výsledků v jednotlivých ročnících dosáhli: 

6. ročník: 1.–3. místo – Pavlína Bečková (6. A), Tereza Chládková (6. A), Petra Mikolášková (6. B) 

7. ročník:  1.–2. místo – Sabina Holohlavská (7. A), Michaela Košková (7. A) 
 3. místo – Michaela Hahnová (7. A) 
8. ročník: 1. místo – Kristýna Korenčíková (8. A) 
 2. místo – Filip Kocián (8. A) 
 3. místo – Anna Hamanová (8. A) 
 
Okresní kolo matematické olympiády 

Dne 21. 1. 2009 se uskutečnilo okresní kolo matematické olympiády pro žáky pátých a devátých 
tříd. Naši školu úspěšně reprezentoval V. Erbrt (9. B), který obsadil 1. místo a postoupil do 
krajského kola.  
 

Matboj 

Dne 4. 2. 2009 se 31 žáků naší školy zúčastnilo nové matematické soutěže vícečlenných družstev 
MATBOJ, kterou pořádali studenti gymnázia J. K. Tyla. Z Královéhradeckého a Pardubického kraje 
se zúčastnilo celkem 67 týmů. Nejlepším tříčlenným týmem z naší školy se stalo družstvo ve  
složení  S. Holohlavská, P. Beneš, J. Šimek ze 7. A, které obsadilo 8. místo v konkurenci 67 týmů.  

Mgr. Petr Rohlena, ředitel školy 

 

 

1. Zpravodaj SD ČR v Praze č. 4/2008 
 7. sjezd SD ČR  Praha 16. října 2008, kde  byla schválena: 

- novela stanov Svazu důchodců ČR  
- zásady Programového prohlášení na období 2008–2011 
- zásady hospodaření Svazu důchodců ČR 
- usnesení 7. sjezdu 

Zprávy Svazu důchodců ČR Smiřice  



 Byla zvolena 15členná Ústřední rada (dříve měla 21 členů) a sedmičlenná Revizní a kontrolní 
komise Svazu důchodců ČR. Ústřední rada zvolila předsedu Svazu důchodců ČR ing. Oldřicha 
Pospíšila a předsedkyni Revizní a kontrolní komise Libuši Donátovou. 

 Výkonná rada Svazu důchodců ČR má 5 členů a schází se 1x za měsíc. 

 Současná společnost nemá nejlepší pohled na generaci třetího věku. Není známa naše 
činnost a kvalitní aktivity jednotlivých organizací. Média se o běžný život důchodců a seniorů 
vůbec nezajímají. Tento stav se musí změnit. Zpravodaj Svazu důchodců ČR bude od 
letošního roku vycházet jen na internetu. 

2. Pozvání seniorů ze Smiřic do Boguszów-Gorce v Polsku na den seniorů 22. listopadu 2008 

Město Smiřice má dlouholetou družbu s městem Boguszów-Gorce. Naše organizace Svazu 
důchodců ČR navázala v roce 2008 spolupráci se stejnou organizací v uvedeném městě. 
V listopadu 2008 jsme obdrželi pozvánky na Den seniorů, který se konal v sobotu 22. listopadu 
2008. Ze Smiřic odjelo do partnerského města 15 seniorů a v 15 hodin byli uvítáni s pohoštěním 
v městské restauraci.  

Slavnost se konala v sále místního kulturního centra a knihovny. Na programu byl nejdříve 
koncert ženského pěveckého sboru „SONORO“. Pak následovalo vystoupení taneční skupiny 
seniorů z Walbrzychu. Na závěr obdržela předsedkyně smiřické organizace Svazu důchodců ČR  
Vlasta Kučírková velkou kytici růží a „Certifikát aktivních seniorů“ k navázání vzájemné 
spolupráce. Po jedné růži dostaly i ostatní členky naší delegace. Na samém závěru slavnosti 
proběhlo ocenění dobré práce polských seniorů a celého ženského pěveckého sboru. Za milé 
přijetí poděkovala vedoucí naší delegace paní Vlasta Kučírková. 

Po ukončení společné akce bylo podáno sladké pohoštění. Na příštích výborových schůzích se 
budeme zabývat otázkou pozvání polských seniorů do Smiřic na jaro 2009. Celá 15členná skupina 
se vracela k nám domů s pocitem pěkně prožitého dne a krásné vzpomínky si zapíšeme v paměti 
a v srdci.  

3. Výroční členská schůze Svazu důchodců ČR 

Výroční členská schůze Svazu důchodců ČR se uskutečnila ve středu 25. února 2009 v sále 
Dvorany ve Smiřicích. Předsedkyně místní organizace zde přednesla hlavní zprávu o činnosti 
organizace v roce 2008 a seznámila přítomné s plánem akcí místní organizace Svazu důchodců ČR 
pro rok 2009. 

Vlasta Kučírková, předsedkyně SD ČR Smiřice 

 
 

 

Ani v zimním období okolo Vánoc nechyběla možnost aktivního pohybu pro ty, kteří projevili 
zájem a na sportování si udělali čas. 

ČASPV, mimo pravidelná cvičení ve školní tělocvičně, uspořádala i další akce určené všem 
příchozím: 

Zimní pětiboj dětí jsme uspořádali společně s DDM 10. prosince. Soutěžilo se ve šplhu, skoku 
z místa do dálky, člunkovém běhu, hodu na koš a ve skákání přes švihadlo. Povzbudit své 
ratolesti přišla i řada rodičů. Vítězi v jednotlivých kategoriích se stali: 

Zimní sportování s  TJ Sokol 



1. třída  V. Simonová, K. Hudáková, J. Kleandr 
2. a 3. tř.  dívky – A. Malinová, K. Bromová, L. Košťálová 
3. a 4. tř.  chlapci – S. Pavlyuk, D. Princ, M. Podmanický 

Mikulášský turnaj ve stolním tenise se konal v sobotu 29. listopadu ve školní tělocvičně, 
spolupořadatelem byl opět DDM. Letošní účast byla hojná, nadšení 30 účastníků příkladné. 
Pohodové sobotní dopoledne jsme si společně užili. Poděkování patří i všem sponzorům.  

Pořadí v jednotlivých kategoriích bylo následující:   

žáci  F. Kocián, M. Kadaník, P. Miller, M. Ivan 
muži  P. Košťál ml., P. Valenta, K. Hlava 
dívky a ženy I. Valentová, L. Košková, K. Korenčíková 

Lenka Košková, předseda ČASPV 

 

Cvičení rodičů s dětmi se koná každé úterý od 17 do 18 hod. a ve školní tělocvičně se schází od 
30 do 50 cvičenců. Mimo tato pravidelná cvičení proběhly ještě následující akce: 

Tradiční mikulášská besídka se konala počátkem prosince, kde nás potěšilo vystoupení 
divadelního kroužku „Paraplíčko“. Tento dětský soubor sehrál scénku za přítomnosti 
pohádkových postav Mikuláše, anděla a několika čertíků. Po vystoupení následovala samozřejmě 
nadílka, provázená bližším seznámením s pohádkovými postavami a prezentování odvahy 
přednesem básničky nebo písničky. 

Předvánoční setkání u zámecké kaple bylo další společnou akcí. Po trase vyznačené svíčkami 
jsme se přesunuli do parku a zde následovalo zpívání vánočních písniček u vybraného stromu, 
osvětleného prskavkami. Následovalo ozdobení smrku nápaditými, doma dětmi vyrobenými 
řetězy. Nezapomněli jsme ani na ptáčky a na strom byly též zavěšeny nějaké dobroty. Této akce 
se zúčastnilo asi 40 členů. Tímto způsobem jsme se již podruhé rozloučili se starým rokem. 

Lednovým výletem na hory za sněhem jsme přivítali nový rok. Cílem byla oblíbená chata Horalka 
ve Sněžném. Akce se zúčastnilo 39 dospělých a 29 dětí. Součástí bylo bobování a sáňkování se 
soutěžemi, orientační závod s různými úkoly, hledání pokladu, cvičení v tělocvičně a další 
kratochvíle. K pohodě přispělo i kvalitní ubytování a stravování, podpořené příjemným počasím 
se sluníčkem.                 

Dana Jágrová, cvičitelka ČASPV 

 

Tenisté po ukončení letní sezóny pravidelně trénují ve školní tělocvičně, rekreační hráči zajíždějí 
na čtyřhry také do haly ve Velichovkách. Dvojice závodních hráčů J. Ryšavý a L. Středa obsadila 
na turnaji ve Velichovkách čtvrté místo. 

Turnaj ve čtyřhrách pro rekreační hráče tenisté uspořádali 29. prosince. Vítězství vybojovala 
dvojice Jirousek L. – Raszka T. před dvojicí Malina J. – Vrátný P. a na místě třetím skončili Loskot 
V. – Šplouchal R. Domácím se tedy příliš nedařilo, přesto bylo příjemné přerušit vánoční lenošení. 

Ing. Milan Plšek, předseda TJ Sokol 

 

 



Aforismy 

♦ Absolutní lenoch je člověk, který nemá žádnou práci, ale ani tu neudělá. 
♦ Ač člověk nežije ani jedno století, často si dělá starosti na celá tisíciletí. 
♦ Aktivní postoj lze úspěšně předstírat také rychlým přešlapováním na místě. 
♦ Ani klobouk není možno kupovat bez hlavy. 
♦ Ani kuře nehrabe zadarmo – zaplatí to životem. 
♦ Ať máte zdraví jakékoliv, vystačíte s ním vždy jen do konce života. 
♦ Ať nakrmíš manžela, jak chceš, stejně se pořád dívá na televizi 

 
 
 

 

KČT Smiřice sdružuje v současné době 37 členů (24 mužů a 13 žen nebo také 8 juniorů, 
18 dospělých a 11 důchodců), zabývajících se především pěší a cykloturistikou. Nebráníme se 
však ani turistice lyžařské, vodní, mototuristice a zimnímu táboření.  

Další zájmovou oblastí se stávají klubová setkání s hudbou nám blízkou – country a tramp. 
Vedením odboru je pověřen výbor odboru ve složení manželé Jágrovi a Vladimír Sezima. 

Je vypracováván celoroční plán činnosti s hlavními akcemi turistického roku, který je upravován 
na základě připomínek a návrhů členů. Dále je vhodná a vítaná účast na jiných akcích pořádaných 
turisty po celé republice, ale i akce individuální podle osobních zájmů.  

Velice oblíbené jsou tradiční cyklistické týdny, které pořádáme již přes 25 let po celém území 
Česka a Slovenska, ale i v pohraničí Německa, Rakouska a Maďarska.  

Tradicí se stávají akce pro veřejnost, ať již jarní „Turistická setkání“ (letos již 10. ročník se koná 
4. dubna), anebo, díky dobré spolupráci s chatou Horalka ve Sněžném v Orlických horách, také 
podzimní „Setkání Rampušáků“ (4.–6. září).  

O těchto i dalších akcích se členové i širší veřejnost může dozvědět ve vývěsní skříňce proti 
prodejně novin „U Jedličků“. Mrzí nás jednání vandalů, kteří nám rozbíjením skříňky přinášejí 
jen starosti a zbytečná vydání.  

 

Díky reprezentačnímu logu „KČT SMIŘICE“ na tričkách a cyklodresech se často stáváme cílem 
dotazů a diskuzí (případně vzpomínek – cestování, vojenská služba v okolí, jablka „Smiřické 
vzácné“ a v neposlední řadě již i na kapli) na naše město a okolí.  

Turisté ve Smiřicích – 2009 



Ve vedení Krajského výboru KČT – Oblast Královéhradeckého kraje – aktivně pracují manželé 
Jágrovi. Po našem pozvání se v březnu 2009 uskuteční krajská konference Klubu českých turistů 
ve Dvoraně (jako již v letech 2006 a 2007).  

Dále chystáme v termínu 28. 3. 2009 návštěvu družebního polského města Boguszów-Gorce. 

Věříme, že se opět najdou nějaké prostředky na činnost a vybavení našich turistů i propagaci 
našeho města.  

Členové odboru vyznačili spojovací cestu ze Smiřic do Černožic, tentokráte po pravém břehu 
Labe. Tím vznikl cca 5 km vycházkový okruh ze Smiřic do Smiřic po obou březích řeky Labe. Dále 
provádějí kontrolu již dříve propojeného úseku polabské červené trasy v úseku Lochenice – 
Smiřice – Černožice.  

Rádi bychom uvítali další zájemce, především ze Smiřic.  

Za odbor KČT TJ Sokol Smiřice  

Jaroslav Jágr 

 

 
V sobotu 13. prosince koncertoval královéhradecký smíšený pěvecký sbor Smetana v našem 
partnerském městě Boguszów-Gorce. Vystoupení souboru bylo vánočním dárkem města Smiřice 
našim polským přátelům. Opláceli jsme tak vánoční koncert, který pro nás ve Dvoraně připravili 
polští zpěváci a hudebníci v předchozím roce. Součástí programu tehdy byla i ochutnávka 
tradičních polských vánočních pokrmů. 

Koncert sboru Smetana se uskutečnil v kostele Svaté trojice v Boguszówě. Sbor nejprve zazpíval 
během mše, poté následovaly známé koledy a koncert vyvrcholil přednesem nejznámější české 
vánoční mše „Hej mistře“ od J. J. Ryby.  

Vystoupení se sborem připravila sbormistryně Lenka Lipenská. Sólový part soprán zpívala Iva 
Bílková, alt Hana Juričková, tenor Karel Růžička a bas Michal Medek. Na varhany, které nejprve 
opravil, koncertoval Michal Hanuš. Zejména profesionální podání Rybovy mše vzbudilo uznání 
a obdiv mile překvapených posluchačů. 

Rád bych touto cestou ještě jednou poděkoval celému souboru Smetana za vzornou prezentaci 
našeho města i české vánoční hudby a paní Haně Juričkové za organizační zajištění koncertu. 

Ing. Milan Plšek, místostarosta  

 

 
Když po roce 1989 zmizely ze Smiřic Státní statky, Gigant přestal chrlit vepřové, zanikl Cukrovar, 
zmizel Dřevotvar, zdálo se, že ve Smiřicích bude málo pracovních příležitostí. Chmurné 
předpovědi se nevyplnily. Vznikly nové podniky a v nich i pracovní příležitosti. Nastává však jiný 
problém – na celý svět i na ČR se valí hospodářská krize. 

Jedním z podniků, který zaměstnával ve Smiřicích hodně občanů, byl podnik Filec Europe 
Centrale – výrobce kabelových svazků. Pětadevadesát procent výroby tohoto podniku bylo 

Česká mše vánoční v  Boguszów-Gorce 

Hospodářská krize už zasahuje i do Smiřic  



určeno pro automobilový průmysl. S postupující hospodářskou krizí začaly už na podzim roku 
2008 ubývat zakázky. Podnik proto nejdříve začal propouštět zaměstnance. Dochází však 
k nejhoršímu. Podnik končí. Lidé dostávají výpovědi, běží jim dvouměsíční výpovědní lhůta. 
Předpokládá se, že podnik bude fungovat do konce března. Všechno se stěhuje zpět do Francie 
a potom do Tuniska. Výpověď z práce se týká 102 lidí.  

Většina zaměstnanců firmy Filec byla z Jaroměřska, ale i tak se dotkne ukončení činnosti tohoto 
podniku několika desítek smiřických lidí. Sehnat práci v současné době nebude snadné, protože 
málokterý podnik v současné době potřebuje nové pracovníky.                              

(mv) 
 

 

 
Vážení čtenáři, k uváděnému seriálu o historii Holohlav bych chtěl napsat kratičký úvod. Začal 
bych tím, že sliby se mají plnit. Předcházejícímu starostovi Holohlav panu Miroslavovi Hlavovi 
jsem slíbil, že pro uveřejnění ve Zpravodaji připravím kapitoly z historie Holohlav. Pan starosta 
Hlava už sice není mezi námi, ale chtěl bych přesto svůj slib dodržet. To proto, že se jistě najde 
více čtenářů nejen z Holohlav, ale i ze Smiřic, kteří si o historii obce rádi něco přečtou. Je tu jen 
jedna potíž – ve škole jsem učil matematiku, fyziku a dílny. Dějiny – historie – není můj obor. 
Proto buďte při čtení a hodnocení následujících řádků shovívaví.       

Prostor mezi Jaroměří a Hradcem Králové, tedy Smiřicko a Holohlavsko, vzbuzoval zájem 
profesionálních i amatérských historiků a archeologů již za Rakousko-Uherska. Svědčí o tom 
i zachovaná mapka c. k. profesora vyšší reálky v Hradci Králové pana Em. Vl. Milbauera. Shrnuje 
nálezy známé zhruba do vypuknutí první světové války v roce 1914. Ze značek na mapě lze vyčíst, 
že kolem Holohlav a Smiřic byly objeveny četné archeologické nálezy, kostrové hroby, odpadní 
jámy, popelnicová pohřebiště apod. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

O založení Holohlav lze proto usuzovat z četných nálezů, hrobů a předmětů z různých nejstarších 
dob, které nesporně poukazují, že celé návrší obce bylo již od dávných dob stále osídleno a hustě 
zalidněno. Jméno obce samo poukazuje na její starobylost.  

Z historie Holohlav 

http://ad2.billboard.cz/extra/takeit/takeit_redirect.bb?idpool=8944605&idserver=32210&idsekce=1&idpozice=1&typbanneru=32&idadword=739&idproduct=790599&idclient=45312974


Vesnicí prochází význačná státní silnice do Náchoda a dále do Polska, která nahradila bývalou 
kladskou stezku. Tato silnice umožňuje přímé spojení na severu s Jaroměří (6 km) a opačným 
směrem do Hradce Králové (14 km). Rovněž poloha obce při silnicích Opočno – Smiřice – Hořice 
a Holohlavy – Habřina – Miletín zaručuje obci výhodné spojení všemi směry. Toto silniční spojení 
však přináší v současné době pro obyvatele obce znečištěné životní prostředí a hluk. Situaci 
zlepší až vybudování dálnice. 

Obec leží v nadmořské výšce 249 m v úrodném labském údolí, nazývaném „Zlatý prut“. Na 
původním útvaru křídovém vytvořila doba starších a mladších naplavenin silnou vrstvu úrodné 
půdy. Lučinatým údolím od Neznášova, kde bylo původně několik rozsáhlých rybníků (jeden 
z nich se jmenoval „Pazderny“), protéká potok Jordán, který se dříve rozšiřoval na „dolením“ 
konci obce v bažinatý rybníček Brodek. Rybníček už není, zůstal jen název. Jordán pokračuje do 
Smiřic, kde se vlévá do zatrubeného Mlýnského náhona. Kolem Jordánu nyní vzniká zcela nové 
holohlavské sídliště. 

V regionu Holohlav bylo kdysi pravěké sídliště. Svědčí o tom žároviště, četné archeologické 
nálezy apod. Nalezené předměty jsou uloženy v muzeích ve Vídni, Jaroměři, Liberci a Hradci 
Králové.  

Archeologické nálezy svědčí o tom, že zde a v našem okolí lidé žili zřejmě už před 10 000 lety. 
Byla to 

starší doba kamenná – paleolit (asi 8000 let př. Kr.). 

Archeologických nálezů z té doby je velice málo. Jsou to většinou nálezy náhodné a málo 
průkazné. To platí i o nálezech v místech bývalé holohlavské obory – na hranicích mezi 
holohlavským a černožickým katastrem – na východ od statku a kaštanové aleje v místě dnešní 
černožické teplárny. 

Můžeme se jen domnívat, že zde sídlili lidé paleolitické doby, kteří sem přišli za obživou při 
labských meandrech. Dokladem toho může být nalezená štípaná industrie, neboli drobné 
pazourkové nástroje. Tehdejší lidé poznali, že tento druh kamene se snadno štípe a jeho úlomky 
mají ostré hrany. Toho využívali k výrobě primitivních nožíků, škrabadel a šipek. Člověk té doby 
byl zaměstnán stálým zápasem o holý život. Živil se sběrem a lovem. Lovnou zvěří byl tehdy 
medvěd, jelen i mamut. Ano, i mamut žil na katastru Holohlav – svědčí o tom nález mamutí 
stoličky při hloubení základů budovy vodárny u rybníka. Zub vážil „pouze“ 2,75 kilogramu.  

Dalším obdobím byl  

mezolit neboli střední doba kamenná (asi 4500 let př.  Kr.). 

I z tohoto období není mnoho archeologických památek. Zde ale začíná naše geologická 
přítomnost. Jedná se o zatím poslední dobu poledovou, ve které žijí i naše generace. Doba 
mezolitická trvala zhruba tři a půl tisíce let. V bažinách kolem Labe, potoka Jordánu i kolem 
dalších vodních toků se ve stále oteplujícím se podnebí (pozn.: že by už tenkrát vznikalo globální 
oteplování?) připojuje k břízám a borovicím i jedle, habr a buk. 

Ve východních Čechách není zatím příliš mnoho nálezů z tohoto období. Nejsou ani v našem 
okolí. Nejblíže jsou nálezy dvou pazourkových čepelí z levého břehu Labe jihozápadně od Vlkova. 
Někdy kolem 4 500 let př. Kr. se zde objevují první zemědělci.  

A s člověkem zemědělcem přichází  

neolit neboli mladší doba kamenná (3000 let př.  Kr.). 

Území kolem Labe poskytovalo báječné podmínky pro úspěšné hospodaření neolitického 
člověka. V této době zde totiž převládá již podnebí podobné dnešnímu – to znamená, že 
průměrná roční teplota se pohybuje zhruba mezi 7–8 °C a roční úhrn srážek kolísal mezi 600 až 
650 milimetry. Místní půdy pak jsou řazeny do pásma středoevropských hnědozemních půd. 



Navíc Labe každoročně zajišťovalo přísun nové čerstvé a tím i úrodné půdy. Člověk zemědělec 
sem tehdy přicházel zřejmě z jihovýchodu, snad z oblastí dnešního Srbska, možná i z větších 
vzdáleností – z Přední Asie nebo východního Středomoří.  

I v tomto období byl pro lidi základním materiálem k výrobě nářadí kámen. Kámen už dovedli 
brousit, hladit i vrtat. Bylo objeveno i tkaní primitivních látek z rostlinných vláken. Znakem 
osobité kultury byla už i keramika. Byla vyráběna ručně z jemně plavené hlíny a vypalována. 
Povrch byl zdoben rytými volutami – spirálovými rýhami (typické pro dobu neolitickou) nebo 
různě seskupenými vpichy. 

Ve zdejší oblasti patřili lidé ke kultuře páskové – 
ozdoby na jejich nádobách byly uskupeny do pásků. 
Doklady tehdejšího osídlení byly nalezeny nejen na 
území samotných Holohlav, ale i na území ostatních 
okolních obcí. V Holohlavech byly střepy s typickou 
volutovou kresbou nalezeny v oblasti dnešního 
kostela a fary (čp. 1), v okolí železničního náspu mezi 
Holohlavami a Černožicemi a také na pozemku na 
pomezí mezi katastrem holohlavským a černožickým 
v místech teplárny a mezi teplárnou a bývalou 

konzervárnou. 

Zbytky keramiky vypíchané nalezli dělníci při stavbě železnice Pardubice–Jaroměř v letech 1857 
až 1858 v místech, kde se železniční násep blíží od Holohlav k bývalé černožické konzervárně. 
Bylo nalezeno množství střepin z nádob, mlaty i kamenné nástroje. Mnohé z toho však opětně 
skončilo z neznalosti zpátky v tělese náspu. 

Políčka, dávající jen skrovnou úrodu, obdělávají tehdejší lidé dřevěnými nástroji, obilí sklízí po 
hrstech pomocí primitivních srpů, zrno uchovávají převážně v zásobních jámách. Obydlí si staví 
převážně blízko Labe. Jejich chalupy mají obdélníkový půdorys. Stěny tehdejší člověk vyplétal 
proutím a západní stěny zdvojoval proti převažujícím zde větrům. Žil v rodovém zřízení stále ještě 
matriarchálního typu (to znamená, že největší roli v rodu hrála matka). 

Své mrtvé pohřbívali v poloze na levém 
boku, hlava směřovala k východu a tělo 
bylo v poloze mírně až hodně skrčené. 
Snad to mělo napodobit polohu 
spánkovou. 

V našem okolí již tehdy existovaly kultovní 
(sakrální) objekty – kruhové příkopy 
(rondely). Pozůstatky byly např. objeveny 
ve východní části ulice Na Výsluní 
v Holohlavech (další byl v Lochenicích). Těžko dnes říci, k čemu měly tyto kruhové kultovní areály 
sloužit. Holohlavský kruhový příkop měl v průměru 36 metrů, byl asi 2,8 m široký a 2,4 m hluboký 
– svou velikostí patřil mezi ty nejmenší (na Slovensku byl objeven rondel o průměru 146 metrů). 
Ve směru hlavních světových stran byl příkop přerušen východy. Nebyly zde zaznamenány 
ochranné valy a ani složitější konstrukce vchodů. „Opevnění“ areálu bylo pouze symbolické. 
Holohlavský kruhový příkop měl zřejmě hlavně funkci kultovní než funkci ohrazené osady. V 
souvislosti s průzkumem zmíněného kruhového příkopu byly v roce 1982 a 1983 provedeny 
výzkumné práce na pozemcích domu čp. 95 (Lindrovi) a na pozemcích sousedních. Archeologové 
zde nalezli např. laténský kostrový hrob a patrně neolitický sídlištní objekt. Byla objevena i část 
kůlové konstrukce dlouhého domu. Podle nalezené keramiky mohl být určen do doby vypíchané 



keramiky. Bylo zde nalezeno množství zlomků několika drtidel. Byla zde odkryta i zásobní jáma, 
ve které byly nalezeny zbytky keramiky z prvního stupně moravské malované keramiky.  

 

Rondely v každém případě plnily v životě tehdejších lidí mimořádnou úlohu. Tak jako se rychle 
objevily, stejně náhle mizí. Snad byla jejich výstavba motivována snahou odvrátit nějakou 
přírodní pohromu (v souvislosti se změnou klimatu) nebo rozsáhlý výskyt nemocí (pandemii). 
Usilovně vyhloubené příkopy svatyně mohly sloužit k záchraně úrody nebo lidských životů. 
Důvody zřejmě během 100 let pominuly – staré rondely zanikly a nové už stavěny nebyly. 
Výzkumy rondelů a jejich významu stále pokračují. 

Jen pro zajímavost doplním, že podobný neolitický rondel byl objeven i v nedalekých 
Lochenicích. Uvědomte si, že tyto rondely vznikaly 2000 let před postavením prvních pyramid. 
Teprve za dvě tisíciletí jsou vztyčeny v jižní Anglii kameny světoznámého „slunečního chrámu“ 
Stonehenge. 

Jen krátce zde byla kultura keramiky šňůrové a období kultury zvoncovitých pohárů. Na keramiku 
vypíchanou zde navazuje v jakémsi přechodném období keramika lengyelská, zvaná též 
malovaná. V oblasti Smiřic a Černožic je nazývána keramikou nepomalovanou. Je nalézán 
většinou nezdobený materiál – střepy a obsidiánové nástroje vyrobené ze sopečného skla.  

Dalším obdobím je  

eneolit neboli pozdní doba kamenná (asi 2500 až 1800 let př. Kr.). 

Mezi dřívější a touto dobou se objevuje na čas kultura nálevkovitých pohárů. Nálezů této kultury 
je zatím velice málo, eneolitičtí lidé žili i na labské terase na východním okraji dnešního Vlkova. 
Ale i v okolí Holohlav se našly ojediněle povrchově perfektně opracované kamenné nástroje 
(např. sekeromlaty) s báječně vrtanými otvory pro topůrka. Nástroje z této doby na rozdíl od 
nálezů z dob předchozích už měly docela estetický vzhled. Lidé se zabývali zemědělstvím, 
rostlinnou výrobou, chovem zvířat i rybolovem. Svá obydlí si budovali na kůlech nad kruhovou 
jámou.  

V tomto období zřejmě dochází k přechodu od matriarchátu k patriarchátu (společnost, v níž již 
převládá prvek mužský). 

Objevení prvního kovu – mědi – znamená příchod  

doby bronzové (1800 až 700 let př. Kr.). 

Pro lepší přehlednost se tato doba dělí na: 

-  starší dobu bronzovou (1800 až 1500 př.Kr.)  
-  střední dobu bronzovou (1500 až 1200 př. Kr.)  
-  mladší dobu bronzovou (1200 až 1000 př. Kr.) 



-  pozdní dobu bronzovou (1000 až 700 let př. Kr.)  

Ve střední době bronzové, tedy (kolem 1000 let př. Kr.) se objevuje i na území Holohlav nový lid 
kultury lužické zvaný také lid popelnicových polí. Jejich pravlastí byla slezsko-polská oblast, 
odkud k nám přicházeli přes Kladsko. Své mrtvé spalovali a popel v hliněných nádobách (podle 
toho jejich označení) ukládali na rozsáhlých pohřebištích do země. Dnes jsou odkrývány celé 
hřbitovy popelnic, které obsahují i stovky uren. Někdy se zřejmě veškerý popel do urny nevešel, 
proto byl asi rozhozen do větru. Někdy jsou u tohoto lidu nacházeny i tzv. jámové hroby, do 
kterých byl popel uložen bez urny. 

Tito lidé zakládali velmi početné osady. Pěstovali pšenici, ječmen, proso a luštěniny. Půdu 
rozrývali dřevěnými háky, obilní klasy odřezávali bronzovými srpy a dobře vysušené zrno ukládali 
do velkých hliněných zásobníků. Na rozemílání obilí používali kamenné drtiče podobně jako 
v mladší době kamenné. Chovali hovězí dobytek, koně, ovce, kozy a vepře. Lov byl pouze 
doplňkovou činností. 

Z bronzu vyráběli nástroje, zbraně a také i šperky. Ozdoby tohoto lidu jsou již na poměrně vysoké 
úrovni – náušnice, prsteny, bronzové i skleněné korálky, velmi často i zlato. Například roku 1846 
v bývalé holohlavské bažantnici (východně od dnešního dvora) byly při kopání nalezeny dva zlaté 
předměty podobné kachničkám. Keramika už mívala ušlechtilé tvary.  

Tento lid se u nás stal základem pro osídlení až hluboko do doby historické. Jeho osady se dají 
dobře zmapovat kolem labských břehů. Obytné „domy“ měly pravoúhlý půdorys a srubovou 
konstrukci z dřevěné kulatiny o rozměrech zhruba 10 x 7 metrů. Vnitřek byl rozdělen na dvě 
interiérové prostory, v jedné z nich se nalézalo ohniště.  

Rozhodně nejvíce památek pochází z doby pozdně bronzové, někdy nazývané dobou kultury 
slezské. Na ni pak navazuje  

doba železná (700 až 400 let př. Kr.) 

(její první fáze zvaná halštatská). V našem regionu podle naleziště u obce Platěnice na 
Pardubicku je tato doba nazývána kulturou platěnickou. Tyto dvě kultury můžeme spojit do 
jedné kultury slezskoplatěnické (1000 až 400 let př. Kr.). Osady kolem Labe se v této době 
vyskytují již poměrně hustě vedle sebe. Objevují se i kolem potoka Jordánu i kolem dalších 
drobných toků. Je běžně užíván kůň i vůz. Jsou již nacházeny nástroje železné. Některé byly 
vyrobeny zcela jistě zde, jiné patrně dovezené odkudsi z jihu. Hutnická činnost je doložena 
i přímo v sousedních Černožicích. Jsou nacházeny železné meče i meče bronzové. Ozdoby jsou 
nacházeny v této kultuře jen výjimečně. V keramice jsou v oblibě amforovité a mísovité tvary 
uren, různá vědérka, zásobnice na obilí, ale i cedníky a lžíce. Na keramice se objevují i zajímavé 
plastické ornamenty. 

Nejlépe je však slezskoplatěnická kultura charakterizována pohřebním ritem. Slezskoplatěnický 
lid zřejmě přímo pokračuje v kultuře lidu popelnicových polí. Pro své mrtvé budovali pohřební 
hranice na tak zvaném žárovišti. Podle nálezů lze soudit, že hranice bývaly skládány až ze šesti 
druhů dřeva. Snad v tom byl nějaký – nám dnes skrytý – význam. Do poměrně malých urnových 
nádob se zdaleka nevešel popel všechen. Zachovávali tedy vždy jakési zásadní složení obsahu 
urny. Dovnitř nádoby dali vždy zlomky z lebky, dále pak z trupu a končetin. K urnám ještě přidali 
amforovité zásobnice. To naznačuje, že měli již vyvinutu zcela určitou představu o posmrtném 
životě. Pohřební nádoby byly stavěny na pohřebištích, která se nacházela většinou 
v bezprostřední blízkosti žároviště, do řad a tyto řady orientovány směrem k východu.  

Z období bronzové a slezskoplatěnické kultury je ve zdejším regionu mnoho nalezišť 
archeologických památek – odchylky jsou např. ve tvaru a způsobu výzdoby nádob. Kromě 
nálezů v Holohlavech to jsou popelnicové pole se žárovištěm v okolí Vlkova, slezskoplatěnické 
opevněné hradiště na Prašivce, popelnicové pohřebiště se žárovištěm v okolí kostelíka svatého 



Václava na Chloumku, nálezy podél potoka Jordánu v Neznášově, nálezy v okolí Jordánu poblíže 
Rožnova, zbytky chýší z doby slezskoplatěnické mezi smiřickým cukrovarem a dvorem na Zderazi, 
některá místa se slezskoplatěnickými nálezy ve Smiřicích, slezskoplatěnické nálezy v černožickém 
katastru. Další nálezy z tohoto období jsou i na Trotině, v Lochenicích, v Předměřicích nad Labem, 
v Račicích nad Trotinou, Sendražicích, Lužanech, Habřině i ve Velichovkách. 

První zprávy o archeologických nálezech v okolí Holohlav nám zanechal kněz František Petera 
Rohoznický v padesátých letech devatenáctého století – z doby stavby železniční tratě. 

V 1. až 4. století po Kr. je zde doba římská. Badatelé se shodují, že kolem Kristova narození se 
pomalu stahují z našeho území Keltové. Možná, že nám zde kromě jiného ovšem, zanechali 
název jména naší řeky – LABE. Původ tohoto slova je prý keltský. Kdesi v Podunají prohráli 
Keltové svůj boj s Germány. Na jimi uvolněné místo nastupují právě germánské kmeny. K nám 
přišli zřejmě Markomané. Germáni se sem tlačí ale i ze severu. Střední Polabí osidlují germánští 
Langobardi, o kterých již máme historické zprávy. Víme o tom, že je kolem roku 6 po Kr. 
sjednocuje vládce Marobud. Podle jednoho autora měla být (?) keltská osada z doby římské i na 
břehu černožického rybníka. Výzkumy z let 1986 a 1987 na ploše dnešní černožické teplárny tuto 
zprávu jakoby posilovaly. Byly zde odkryty dvě oválné jámy se svislými stěnami a zešikmenými 
dny ze starší doby římské, které dosvědčují, že zde v této době nějaké osídlení vskutku bylo. 
S rezervou je nutné brát i nálezy římských mincí. Ty se sem dostávaly již tehdy pravděpodobně 
fungujícími obchodními stezkami. Postupně se z našeho území počali Germáni vytrácet. Krajina 
dnešních severovýchodních Čech se začala pomalu a postupně vylidňovat. Jako by se 
připravovala na přijetí obyvatelstva dalšího. Na východ od nás kvasí v té době v asijských 
i východoevropských stepích pohyb nomádských i jiných kmenů a dochází tak k silným přesunům 
obyvatelstva, nazývaným stěhování národů (5. až 6. století po Kr.). Památek z tohoto období je 
u nás velice málo. Zatím. Jednotlivé kmeny tudy procházely poměrně rychle. Většinou po sobě 
nezanechaly ucelená sídliště a pohřebiště.  

Je zcela možné, že právě tyto jednotlivé vlny kmenů jsou posledním předslovanským osídlením 
u nás. Před 6. stol. po Kr. nemáme o Slovanech na našem území zpráv, ale to neznamená, že 
právě v období tzv. stěhování národů k nám první kmeny ze severovýchodu pozvolna nepronikly. 
Možná je k tomu přinutil tlak východních kočovných kmenů, možná tlak vnitřní (např. nedostatek 
vhodných pastvin na jejich původním území mezi řekami Odrou, Vislou a Dněprem). Každopádně 
se dostáváme do posledního období, které ještě můžeme zvát pravěkem je to   

období slovanské (600 až zhruba 1150 let po Kr.). 

Pokračování příště.  

Mir. Volák 
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Město Náchod se nachází na strategickém místě pohraničního horského pásma na řece Metuji, 
již v minulosti bylo branou a spojnicí mezi Českou kotlinou a Dolním Slezskem. Sbíhaly se zde 
obchodní stezky, nejznámější byla kladská, ta spojovala Prahu s pohraničním hradem v Kladsku 
(později zbořen). 

Zakladatelem hradu a pod ním vznikajícího města byl Hron z Náchoda. Po skončení husitských 
válek (1434) se vých. Čechy staly jevištěm nových mocenských zápasů šlechty. Roku 1437 se 
zmocnil Náchoda i s hradem Jan Kolda ze Žampachu, když využil nepozornosti náchodských po 
posvícenské zábavě. Po vítězném střetu s Panskou jednotou připadlo panství r. 1457 Jiřímu 
z Poděbrad, Kolda byl vypuzen a jeho tvrze zbořeny. Roku 1544 prodal Jan z Pernštejna Náchod 
s Vízmburkem za 18.500 kop grošů Zikmundu Smiřickému ze Smiřic a na Skalách. Při dědickém 
řízení připadl r. 1548 Náchod s Miletínem a Poličany prostřednímu synovi Albrechtovi, ten 
onemocněl na protiturecké výpravě v Uhrách, r. 1566 zemřel a byl pohřben v chrámu 
sv. Vavřince v Náchodě. Panství přechází na nezletilé syny, poručnické povinnosti vykonávala 
jejich matka Hedvika do r. 1586, kdy se panství ujal syn Václav Smiřický. Jeho bratr Jaroslav 
předčasně zemřel r. 1570.  Dcera Albrechta Smiřického a Hedviky z Házmburka Markéta Smiřická 
se provdala za Viléma z Valdštejna a na Heřmanicích, jejich synem byl Albrecht Valdštejn. Není 
jednoznačně doloženo, zda se narodil v Heřmanicích, či v rodovém sídle této větve Smiřických 
v Náchodě. 

Václav Smiřický byl prvním příslušníkem rodu, jemuž se dostalo univerzitního vzdělání v cizině. 
Oženil se s Dorotou ze Šternberka, do chodu města příliš nezasahoval, umírá v necelých 30 letech 
r. 1593, začíná se projevovat rodová zákeřná choroba, pohřben je rovněž v kostele sv. Vavřince. 
Poručníkem jeho tříletého syna Albrechta Václava Smiřického byl jeho strýc Zikmund Sm., krom 
bezdětného Albrechta Vladislava Sm. jediný dospělý člen dříve rozvětveného rodu, patřil již 
k nejbohatším šlechticům v Čechách. V r. 1611 zdědil Albrecht Václav kostelecký fideikomis, 
náchodské panství bylo rozšířeno o Rýzmburk, Červenou Horu a Žernov. Městu potvrdil právo 
várečné, i díky jemu tak podnes můžeme chutnat pivo Primátor. Zemřel r. 1614 v Kostelci n. Č. l., 
převezen a pohřben byl do rodinné hrobky této větve Smiřických v kostele sv. Vavřince 
v Náchodě. Rozsáhlý majetek tak přechází na posledního schopného člena rodu Smiřických 
Albrechta Jana (1594-1618). Ten vedl své vojáky r. 1618 do stavovského ležení u Českých 
Budějovic, s poselstvím odjel odtud do Plzně, roznemohl se a týden po převozu do Prahy umírá, 
rodová choroba si vybírá další oběť. Jeho pohřeb do rodové hrobky v Kostelci se podobal 
královskému obřadu. 

Pro Náchod tak končí zlatá doba, kdy byl rezidencí bohatého šlechtického rodu Smiřických. 
Rodovým jměním pak krátce vládla mladší sestra slabomyslného Jindřicha Jiřího Sm. Markéta 
Saloména Slavatová, která tudy po porážce stavů na Bílé Hoře r. 1620 prchá s několika plně 
naloženými vozy do emigrace. Náchodští se tak ocitli bez vrchnosti a z obav před drancováním se 
dopisem obrátili na Albrechta Valdštejna, aby se jich ujal. Ten se pokoušel uplatnit majetkové 
nároky, ale neuspěl. V letech 1621–1623 byl Náchod jako konfiskát spravován císařskými 
úředníky. Z císařova podílu na zkonfiskovaném majetku Smiřických získávají panství r. 1623 koupí 
Trčkové z Lípy, těm byl o rok později Náchod opět zkonfiskován. Císař Ferdinand II. odměnil 
chebskou vraždu svých odpůrců Trčky a Valdštejna, Náchod s Rýzmburkem a Třebišovem dostal 
jako dar italský generál Ottavio Piccolomini.  

Za Smiřických se uskutečnila velkolepá přestavba původně nevelkého středověkého hradu 
v reprezentační renesanční zámecké sídlo. Zámek Smiřických byla tříkřídlá jednopatrová budova, 
na nádvoří ozdobné sgrafito s erby Václava Sm. a jeho ženy Doroty ze Šternberka. Za 

8/ Smiřičtí na Náchodě 
 



O. Piccolominiho bylo přistavěno druhé zámecké patro a další 
budovy, zesíleno opevnění zámku a města, vdovským sídlem 
manželek byly tehdy Ratibořice. Zámek zbudovaný na 
nejvyšším místě táhlého ostrohu se majestátně vypíná nad 
městem podnes, nelze ho přehlédnout. Tento článek je 
posledním o panstvích, která Smiřičtí vlastnili až do bělohorské 
porážky českých stavů r. 1620.          

Paprocký: Téhož léta 1571 v času žně hrom z malého mračna 
černého letěl v způsobu černé slepice v městě Náchodě, kteréž 
náleží pánům Smiřickým. Upadl do zámku do placu, a posadiv 
se na zemi, veliký oheň z sebe vypustil, a letěv vzhůru, tak 
hořel, jako by deset otepí slámy zapálil. Potom roztrhl tu věž 
odspodu až nahoru, kteráž dosti tlustá byla, v níž seděli dva 

vězňové. A ty také omráčil.     
    

Ing. Milan Plšek       

 
 

 

Sbíraje po půl století paměti místopisné, poznamenával jsem si jména řek, potokův, hor a lesův, 
neb shledával jsem v nich starodávná a již vyhynulá slova, jakož i ošklivé odchylky od jmen 
pravých. 

Krom ústního podání lidu, které jest rozhodné pro nynější pojmenování řek, máme hlavně dvě 
zřídla, která nám určují stará pojmenování, totiž památky psané a názvy vesnic. Onyno poučují 
nás o vodách, které maně a náhodou v listech aneb v popisech krajin se vyskytují. U některých 
řek, o nichž se hojně pamětí zachovalo, lze pěkně toto zapomínání starých názvů sledovati. 
Známo ku příkladu jest, že celé řece tekoucí od Tachova ku Zbraslavi říkalo se původně Mže, 
později navykli si říkati jedné části Plzeňská. Když ale tento nový název i pozdější pojmenování 
Černá řeka k zapomenutí přišly, objevil se název nový Berounka. Pravé zmatky v pojmenování 
našich řek způsobilo překládání z němčiny, z nevědomosti a domyslem utvořené. 

Od povahy řečiště vzata jsou mnohá pojmenování vůbec typická, k nejrozšířenějším patří 
Kamenice. Že se Chrudimka jmenovala Kamenicí, známo jest ze starých zápisů a dotvrzuje se 
dvojí osadou nad ní ležící, Kamenicí a Kameničkou. Mezi názvy, kteréž vzaty od barvy vody 
tekoucí, jest Bělá nejčastější a Čermná nejzajímavější. Labe připomíná se ze všech českých řek 
nejdříve a to proto, že dolní tok jeho byl znám Římanům dříve, nežli země česká. Již Kosmas píše: 
Což jest vod malých i velkých z rozličných hor vyskakujících, všecky byvše pojaty velkou řekou 
slove Labe, ubíhají do moře. O poloze pramenů Labských více se nevědělo, nežli že je hledati 
třeba v končinách, kde dnešní Česká země. Když ve 13. století velká část Podkrkonoší osídlena, 
dáno posledním bydlům lidským pod horami jméno Vrch Labe, dlouho říkalo se Vrchlabe, až se 
ustálil název Vrchlabí. Labe je rovněž potůček padající do Jizery u Malé Skály, při jehož ústí jest 
víska Labe. 

Kde jest začátek řeky tomu se říkalo vrch. Kde není vrch jmenován, píše se, že potok počátek svůj 
béře aneb se počíná. Nikdy se nepsávalo, že má řeka pramen aneb že prameny sbírá. Jakého 
způsobu jest vrch, dává se znáti, že tu jest studánka, aneb že voda teče neb táhne se z bahna. 

Střípky z historie 11 – Staré názvy potoků a řek 



Konec řeky nazýval se ústí, nikdy se ale neříkalo po německy, že řeka ústí, nýbrž že potok padá 
neb vpadá do řeky. Jindy se píše, že potok pojímá s sebou potok mezní, který tu hlas svůj tratí, 
myslelo se na jméno i šumot a klokotání, které při ústí přestává. Nad vléváním byl by se starý 
Čech zatřásl.  

Jezer pravých, totiž takových vod, které nejsou nadržovány hrází, bylo u nás málo. Nejdůležitější 
z nich bylo Komořanské jezero u Trebutic, dávno vysušené, po němž se to místo jmenuje Jezerní 
loukou. 

Dle Augusta Sedláčka upravil Ing. Milan Plšek 

 

 

Začalo to úsměvně. Šel jsem tehdy, jako zaměstnanec Smiřických mlýnů, s tržbou (v kufru) na 
poštu odeslat peníze. Tam mě odmítli s tím, že německé již nepřijímají. Tak jsem jim řekl, že si 
tam kufr s penězi proti potvrzení uschovám, a že si pro ně časem buď přijdu, nebo budu chtít 
peníze zpět, a to  již v platné, československé měně. Zamysleli se, změkli, pak s úsměvem 
a poznámkou, že mimořádně německé peníze tentokrát ještě přijmou, se celá věc skončila. 
Prostě a dobře, viselo ve vzduchu, že něco, co, to se ještě přesně nevědělo, se brzy bude dít 
a musíme být připraveni. A za krátkou dobu to docela nečekaně vypuklo. Najednou se rozneslo, 
že smiřičtí Němci odjíždějí, prchají, vedeni smiřickým vůdcem Lenfeldem. S bráchou, odjakživa 
jsme byli stále spolu, tentokrát jako zpravodajové, jsme vše natáčeli na úzký film, vše 
nepozorovaně, Němci byli stále silně ozbrojeni. Vše jsme s bráchou sledovali z „Hliňáku“. Viděli 
jsme velké auto, silně ozbrojené, jak odváží smiřické Němce směrem ke státní silnici. Kde se jich 
najednou tolik vzalo, nás překvapilo, prostě je posbíralo s kdejakou babkou, hlásící se k nim. Kam 
auto smiřickou německou kolonii odváželo jsme nevěděli, již jsme tyto hosty, včetně Malburgů, 
neviděli. Čas plynul závratnou rychlostí a s bráchou jsme létali od jedné události ke druhé. 

Než Němci odtáhli, pokoušeli se za sebou vše zničit. Také vzali jejich psací stroj, polili na 
zámeckém dvoře benzinem, s dalšími věcmi zapálili a odjeli. To se dověděl tehdy velmi činný 
hasič kamarád Jirka Pultr, přijel tam s hasičským vozem, vše hasil, včetně toho psacího stroje. 
Vidím to jako teď, jak na nádvoří zámku poctivě poléval (potvoru nehořící) psací stroj, až jej 
konečně „uhasil“. Mimoto Němci zanechali ve Dvoraně plný sál drahých léčiv pro zvířata, 
hodnota „kořisti“ byla velmi slušná. Město mělo také prvního zajatce, německého vojáka. V civilu 
vídeňský krejčík, který k nám sám utekl a pomalu se dostával domů do Vídně, přes Smiřice. Byl to 
náš „zajatec“, bylo o něho vzorně postaráno a pokud vím, někomu po válce poslal za zajetí 
poděkování. Přes nejisté časy, stále se měnící, jsme všichni zaměstnanci mlýna zůstávali ve mlýně 
a tam i spali. Spárovka – pokladní mlýna a paní stárková – Valterová se o nás vzorně staraly. 
Přicházely stále další zprávy. Například, že na Trotině se důkladně vyzbrojilo několik hochů. Kolik 
jich tak na Trotině mohlo být? Ozbrojeni byli slušně, jen jedna maličkost chyběla. Nebyli vycvičeni 
a vůbec nevěděli, jak se s puškou zachází a střílí, nebylo to naštěstí zapotřebí, a tak i tato 
momentka šťastně skončila. 

Poplach! U Trotiny jsou vojáci US Army, spousta okolních občanů, fotografování atd. Samozřejmě 
jsme tam hned s bráchou i tátou na kolech spěchali. Viděli jsme idylickou skupinku a v ní vojáky 
US Army, kteří jeli vyjednávat do Velichovek. Další vítání a fotografování, v tom střelba. Němečtí 
vojáci, utíkající na západ, nevěděli, co je to za shromáždění, a proto ty výstřely. Brzy nato ale 
mávání na uvítanou, jó, časy se velmi rychle měnily i střídaly. Mezitím přišla zpráva, že Rusové již 
musí být někde nablízku, že se ve Smiřicích ukázal ruský voják, aby si ověřil situaci. A hned nato: 

Vzpomínka na válku dle Jaroslava Litomiského 



Rusové jsou na cestě, již jsou u Černožic. Zanedlouho nato se opět objevil ruský jezdec a krátce 
po něm oficiální vojenský velitel gen. Govorov. Rusové byli uvítáni i ve Smiřicích. Pohoštění 
u Voženílků se svorně zúčastnily Čertnerova i Kubáskova kapela, pijatika veliká, dobrého 
smiřického piva (kde ty doby jsou?). Při tom chumraji se ztratila dvě kola, již se nenašla. Oficiální 
vítání, zase pohoštění u Voženílků a tak se to pomalu všechno rozjíždělo, zapadalo do svých 
nových koleček, sem tam zavrzalo. Nezapomenu, když jsem jako skaut zajišťoval velkou zásilku 
cigaret, přilítl ke mně čeledín ze Zderaze (jezdil s volama, koně mu nesvěřili) a dožadoval se 
vydání cigaret. Když byl odmítnut, začal hned vyhrožovat „nagajkou“ /dlouhý bič/.  Zásilka byla 
v pořádku předána četníkům. 

Také jsem byl náhodným svědkem útěku, lépe řečeno úletu, Štorchem, německým báječným 
aeroplánem Čáp, německého velení z Velchovek (ano z Velchovek).  Viděl jsem, jak stroj ve 40 m 
hladině odlétá západním směrem a nikdo jiný to nemohl být, než tehdy německý velitel polní 
maršál Schörner. A tehdy by stačil na letadlo jeden přesný výstřel z pušky a bylo by po všem. 
Velikým rizikem by byla odveta tehdy ještě bojovných Němců. A tak se nám to vše pomalu 
rozjíždělo, i když sem tam zavrzalo, zazněl smiřický zvonec a vyprávění je konec. Mějte se rádi, 
vyhýbejte se zlým a blbým lidem! 

90 letý, nejstarší, Jarka Litomiský 

 

 

 

Každá domácnost produkuje velké množství odpadu. Ideálně se ho zbavujeme tehdy, když před 
domem máme popelnici, za kterou jednoduše zaplatíme a o její vyvážení se pak nemusíme 
starat. 

Jenže dnes už většina z nás ví, že do popelnice nelze odložit vše. Copak o takový mastný papír od 
salámu se popelnice spolehlivě postará. Jistou námahu nás stojí roztřídění papíru, plastů či skla. 
Ale i zde jsme si navykli na modré, žluté či zelené sběrné kontejnery. 

Co když se nám však rozbije mixér, fén či žehlička? Jsme ochotni je odnést do sběrného dvora, 
který může být i několik kilometrů vzdálený? 

Co napověděl průzkum? 

Elektroodpad je momentálně nejrychleji rostoucím 
druhem odpadu. Celosvětově nyní tvoří až pět procent 
hmotnosti pevného domácího odpadu, tedy téměř tolik 
jako plastové obaly. 

V zemích Evropské unie, kde se v domácnostech ročně 
vyprodukuje asi osm milionů tun elektroodpadu, roste 
jeho objem tempem tři až pět procent ročně, skoro třikrát 
rychleji než celkový objem odpadu. 

Před třemi lety, kdy v České republice začínal systém zpětného odběru vysloužilých spotřebičů 
teprve vznikat, v mnoha zemích Evropy již perfektně fungoval. U nás tehdy – s nadsázkou řečeno 
– platilo, že většina lidí elektroodpad rozlišovala pouze na dvě skupiny: na ten, co se do 
popelnice nevejde, a ten druhý, co se tam vtěsnat dá. 

Jak se zbavujeme elektrospotřebičů 



Od té doby došlo k výraznému posunu. Ukázal to průzkum, který se opakoval v dvouletém 
intervalu. Lze konstatovat, že došlo k výrazným změnám v uvažování lidí. S tvrzením „Díky 
zpětnému odběru se nepovalují stará zařízení v příkopech a na skládkách“ dnes souhlasí 72 % 
dotazovaných. 

Když se řekne „zpětný odběr elektrozařízení“, vybaví se podle průzkumu více než polovině 
dotázaných, přesněji 53 % respondentů „odevzdání elektrozařízení prodejci při koupi nového“. 

Co vlastníme, proč to vyhazujeme 

Průzkum poskytuje zajímavé údaje i ve vztahu k jednotlivým skupinám elektrozařízení. Tazatelé 
zjišťovali, kolik a kterých spotřebičů domácnosti vlastní, jaké je jejich průměrné stáří, nebo co 
bývá nejčastější příčinou jejich obměny.  

Například lednice – alespoň jednu vlastní 99 % českých domácností, 50 % lednic je starší pěti let. 
Novou si 55 % českých domácností pořizuje nejčastěji jednou za šest až deset let. Důvody 
vyřazení staré lednice jsou v rovnováze. Kvůli poruše ji přestává používat 47 % domácností, 47 % 
odůvodňuje tento krok nákupem nového, lepšího modelu. Když už dojde na likvidaci ledničky, 
odevzdá ji 34 % domácností do sběrného dvora. Za novou ji při nákupu vymění u prodejce 20 % 
lidí, 13 % starou, ale ještě funkční lednici někomu zdarma věnuje, osm procent prodá do bazaru 
nebo prostřednictvím inzerátu a stejných osm procent takový spotřebič nějakým způsobem dál 
používá. Stále ještě však šest procent dotázaných přiznává, že starou lednici prostě postaví 
k popelnici. 

Pro srovnání se podívejme třeba na fény a kulmy: vlastní je 83 % českých domácností a 56 % jich 
je tři až pět let starých. Pokud dojde k výměně, je to v 65 % případů kvůli poruše a jen v 25 % 
z důvodu nákupu nového, lepšího modelu. A způsob jejich likvidace? Největší množství těchto 
malých domácích pomocníků, bohužel, končí v popelnici mezi ostatním odpadem. Podle 
průzkumu je to 44 %. V domácnostech, kde mají větší ekologické zábrany, ale žádné místo 
zpětného odběru bezprostředně po ruce, jich dál překáží 16 %, pouze 13 % fénů a kulem lidé 
odevzdají do sběrných dvorů. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Kdo ze Smiřičáků by neznal houslového virtuoza Jaroslava Svěceného. Vždyť letos už proběhne 
6. ročník velikonočního festivalu Smiřické svátky hudby, jehož zakladatelem, organizátorem 
a i interpretem velmi hodnotné hudby je právě on. Nechal se inspirovat prostředím našeho 
kostela Zjevení Páně, které kromě pěkné podívané poskytuje úžasně znějící muziku.  

Letos přijíždí do Smiřic se svou třináctiletou dcerou Julií. Prozradil na sebe, že zažívá velmi 
zajímavý pocit při hře s členem rodiny na jednom pódiu. Jeho dcera hraje také na housle a to už 
od svých 4 let. Letos společně s Julinkou a s dalšími vynikajícími českými interprety zahráli 
spoustu skvělé hudby čtyř staletí.  

Hrát v našem kostele, ale i na jiných místech naší vlasti a i v cizině, Mistra nesmírně baví. Baví ho 
stále číst a hrát noty a na pódiu rozdávat lidem radost a také ji od nich přijímat. Podle něho 
člověk se celý život učí žít podle svých představ a určitě by neměl zapomínat, že je na tomto 
světě jenom na návštěvě… 

Mistra baví vymýšlet stále nové a nové koncertní a nahrávací projekty, které v sobě nesou 
i propojení různých žánrů. S bývalým členem skupiny Lucie Michalem Dvořákem, s fenomenálním 
kytaristou Radimem Hladíkem a s dalšími skvělými muzikanty vydali CD s názvem VIVALDIANNO.  
S tímto CD oslovují i mladou generaci, která si cestu k té tzv. klasice teprve hledá. Ostatním 
zájemcům nabízejí pestrobarevně sladěné tóny baroka, rocku, etna a domorodých nástrojů tří 
světadílů. Dopomáhají k tomu právě housle, protože jsou geniálním celosvětovým 
dorozumívacím nástrojem – znějí prakticky všude – v hudbě evropské, arabské, židovské, indické, 
latinsko-americké, klasické, folkové, jazzové, rockové, folklorní. 

Jaroslav Svěcený však není zahleděn pouze do své hudby, zajímají ho lidé, kteří něco umí. 
Obdivuje např. práci lékařů, farmaceutů a vůbec všech lidí v tomto odvětví, kteří umějí posouvat 
odbornou laťku stále výš a výš. Rád o takových lidech čte.  

Baví ho i gastronomie – v tomto oboru by našel jistě více spřízněných duší, než v muzice. 
Konzumovat speciality národů a národností považuje za nedílnou součást svého života a jeden 
z nejlepších prostředků komunikace mezi národy. Při dobrém jídle padají zábrany při vytváření 
přátelských vztahů. Myslí si, že dobré vztahy se při jídle navazují lépe než po internetu či mobilu. 
Výjimku prý tvoří oblast politiky, kde ladí to nejlepší, a přesto mnohdy nefunguje vůbec nic… 

Ročně najezdí Mistr svým autem 60–70 tisíc kilometrů – řídit auto ho baví a cestování vůbec.  
Většina z uvedeného počtu najetých kilometrů se týká jeho koncertních tras. V nouzi se jeho 
auto někdy stává pro něj i obývacím pokojíkem a krátkodobou přestávkovou noclehárničkou. 
Takové nepohodlí ale neprospívá tělu a trpí zvláště páteř. Pak nezbývá nic jiného než občas jít do 
posilovny a tam poctivě cvičit. 

(mv) 

 

 

Aby počítač neovládl děti 

Zaslechneme-li někdy rozhovor dnešních dětí, můžeme být i docela překvapeni, jak se dovedou 
zasvěceně bavit např. o počítačích. My starší budeme až žasnout, s jakou naprostou 
samozřejmostí užívají odborné výrazy, jaký mají přehled o různých počítačích, o jejich 

Co o sobě prozradil houslový virtuóz Jaroslav Svěcený 

Gambleři 



přednostech a o doplňcích k počítačům. Dalo by se říci, že vyrůstá počítačová generace. 
Samozřejmě že děti ovládají počítače především k nejrůznějším hrám a ke sledování internetu. 
Hry jsou velmi často vyplněny bojem, střílením, násilím apod. Na internetu není výjimkou 
sledování stránek s pochybným obsahem. Před monitorem počítače stráví dnešní většinou 
všechen volný čas. 

Dalo by se říci, že děti budou zřejmě dobře připraveny k profesionálnímu životu, který se dnes 
jen málokde bez počítačů obejde. Ale na celém světě se odborníci – psychologové, psychiatři, 
lékaři a pedagogové – zamýšlejí nad negativními účinky dětského zaujetí počítačovými hrami 
a přirovnávají je k drogovým závislostem. A varují před účinky některých her, v nichž není nouze 
o násilí, zabíjení a ničení. Nejhorší na věci je to, že děti ztrácejí smysl pro rozdíl mezi hrou a mezi 
skutečným životem. Hra jde přerušit, restartovat a „hrdina“ může znovu bojovat – ve skutečnosti 
však selhání nejde napravit. Není proto divu, že jsme potom někdy šokováni – zatím jen z ciziny, 
kde žák postřílí několik svých spolužáků a učitelů.   

Dá se tedy říci, že to s počítači v dětských rukou je asi jako s ohněm. Je to výborný sluha, ale zlý 
pán. Pro rodiče, kteří se radují nad samozřejmostí, s jakou některé děti zvládají počítač, z toho 
vyplývá, že musí dbát, aby počítač neovládl děti. Než jim nabídneme disketu s nějakou hrou, měli 
bychom se přesvědčit, jaký je její obsah. Měli bychom zkontrolovat, i jakou hru si vaše dítě 
přineslo např. od kamarádů. Měli bychom mít přehled o tom, jaké internetové stránky vaše dítě 
sleduje, s kým a jak si případně dopisuje. Ono při tom jde o duševní zdraví vašeho dítěte i o jeho 
mravní vývoj.   

Nová droga 

Hazardní hry se táhnou lidskou historií jako červená nit. O první velké hře, v níž nešlo o nic 
menšího než o rozdělení světa, se zmiňují řecké báje. Bohové házeli kostky; nejúspěšnější byl 
Zeus, který získal nebe a zemi (existuje ovšem podezření, že hrál s cinknutými – označenými – 
kostkami). Poseidon vyhrál moře a Hádes podsvětí. V minulých stoletích si lidé moc zábavy 
neužili – nebyla elektřina, natož rozhlas, film či televize. Jen málokdo uměl číst. Jediná rozšířená 
zábava byl hazard. Účinkoval hůř než heroin a lidé mu beznadějně propadali. Po celém světě se 
hrálo všechno možné a o všechno možné. V dnešní době, i když si na nedostatek zábavy 
nemůžeme stěžovat, se hraje také. Není to tak dlouho, co ulice měst ovládali skořápkáři.  

Teď se rozšířily hazardní hry, v nichž má hlavní slovo přístroj. Dřívější hráčská doupata nahradily 
herny s hracími automaty. Peníze pro hráče nic neznamenají – mince jsou jen plíšky, jež uvádějí 
do chodu tajemné přístroje. Když je automat v chodu, vznášejí se hráči v jiném světě. Jejich 
zaklínací rituál má určitě něco společného s mysticismem: kladou ruku na přístroj, mluví k němu, 
hladí jej a prosí o příznivé znamení, nebo se modlí se zavřenýma očima, aby vyhráli. V tomto 
vytržení zůstávají až do chvíle, kdy do nenasytného jícnu vhodí poslední minci. Pak si pospíchají 
rozměnit bankovky za mince a pokračují ve hře. Sami notoričtí hráči nedovedou vysvětlit, jaká 
síla je žene k těmto chladným netvorům. Proč se dobrovolně a bezvýhradně stávají jejich 
otrokem. Dívky se mezi návštěvníky heren objevují jen zřídka, a tak jsou videoprogramy určeny 
téměř výhradně pro muže: stíhat a být pronásledován, loupit a bránit se – v tomto 
nemilosrdném světě her mohou obstát jen muži. Že by i v tom (samozřejmě kromě touhy po 
výhře) byla přitažlivost heren?  

Působí hrací automaty jako droga? Někteří psychologové zastávají názor, že u notorických hráčů 
vzniká podobná závislost jako u alkoholiků a narkomanů, kteří denně potřebují svou dávku. 
Automat má funkci náhradního partnera, a když je hazardní hráč od něj izolován, nespí, potí se, 
je agresivní a propadá depresím. 

A tak v dnešní době se kromě alkoholiků a narkomanů léčí dnes už i gambleři, hráči poznamenaní 



novým druhem zábavy – hracími automaty. 

Zatímco ještě v roce 1989 byly hrací automaty v naší republice spíše jen bílou vránou, dnes již si 
jen těžko dovedeme představit hospodu, restauraci či bar bez dvou a více hracích automatů. 
Podle Asociace distributorů hracích přístrojů (ADHP) je jich dnes v České republice 35–40 tisíc, 
umístěných asi ve 12 000 místech, včetně heren. Hrací automaty dnes vyrábí v ČR asi sedm až 
osm firem, přičemž jejich roční výrobní kapacita dosahuje přibližně 5–6 tisíc kusů. 

„Novému druhu zábavy“, jak označuje tuto někdy až vášeň ADHP, se tedy věnuje počet osob, 
které by vydaly na jedno větší město. Jen zatím mizivá menšina z nich se dostává do stádia 
patologického hráčství, ale jejich počet nebezpečně roste. 

Patologičtí hráči 

Ještě donedávna využívali linky důvěry lidé, kteří se do duševní krize dostali v důsledku 
partnerských či jiných rodinných a generačních problémů, nebo lidé závislí na alkoholu či droze. 
Dnes k nim přibyli i tzv. gambleři. V mnoha případech se podaří pomoci v rámci možností 
ambulantního zařízení. V závažnějších případech, kdy už gambler nereaguje na psychoanalytické 
metody ambulantní péče, jeho stav vyžaduje nemocniční léčbu. 

Závislost na hazardní hře mnohem obludnější než alkoholismus a narkomanie, protože to jsou 
jevy na osobě patrné, zatímco patologické hráčství nikoliv. Od roku 1994 však i u nás platí 
mezinárodní klasifikace nemocí, zahrnující diagnózu F63.0, označující patologické hráčství. Osoby 
s touto diagnózou jsou obvyklé duševně zdravé. Zatímco počet závislých na alkoholu se více 
méně nemění, počet narkomanů roste, ale zdaleka nejprudší růst zaznamenávají právě hazardní 
hráči. Objevují se lidé, jejichž prohry představují řádově statisíce korun. Někteří gambleři v krátké 
době prohrají i celý svůj majetek a nebo se i silně zadluží. A nejsou to jen mladí lidé.  

Centra neřesti 

V této souvislosti neuškodí připomenout, že v některých regionech naší republiky se herny staly 
místem schůzek pasáků, převaděčů, prostitutek a veksláků, prostě místní galerky. Velmi 
znepokojivé je zjištění, že herny začínají mít negativní vliv na nezletilé děti. 

Dá se říci, že hraní na automatech je zábava. Není to nic nového, je to jen určitý posun vůči 
podobným aktivitám, jako jsou loterie, sázky na dostihy, karetní hry atd. Rozšíření automatů je 
u nás módou, protože v minulých dobách tu nic podobného nebylo. Lze očekávat, že postupem 
času i tato móda pomine a přestane být senzací. Řešení problému asi nelze hledat v žádném 
případě v zákazu zábavy tohoto typu, ale je prý nutné se orientovat na takovou výchovu, která 
omezí riziko vzniku chorobného hráčství na minimum, a dále pak na odbornou pomoc 
postiženým jedincům. 

 

 

 

Perličky ze školních lavic 

 Domácí úkol nemám napsaný, protože mi včera při fotbale někdo šlápl na nohu. 

 Domácí úkol nemám, protože jsem přišel pozdě do školy. 

 Druhy baterií jsou: olověné a alkoholické. 

 Dříve lidé dýchali kyslík, teď jenom vzduch. 

 Dříve se mi v naší třídě nelíbilo, teď se mi tam líbí jedna holka. 

 Dříve se na našem území vyskytovaly starobylé kmeny. Dnes se pěstují většinou jen zákrsky. 



 Dříve se právalo v rybníku, aby se nemusela vylévat špína. 

 Dříve si lidé představovali, že naše planeta je plochým kolem v podobě hrušky. 

 Dub patří mezi listnaté stromy, protože vrhá stín. 

 Duha je pro lidi znamením, že je už po dešti. 

 Důkazem toho, že mořská voda je slaná, že je v ní hodně slanečků. 

 Duševně pracovat znamená představovat si v duchu práci. 

 

 

 

Na poslední straně předminulého Zpravodaje (3/2008) byla stoletá fotografie bývalého 
smiřického mlýna. Přibližně před třiceti lety byl zbořen. Na jeho místě zůstala nevábná křivolaká 
plocha. Tento prostor byl od další zástavby v Palackého ulici oddělen zdí. Byla to více ruina než 
zeď. To vše bylo zázemím velmi pěkné budovy Střední školy potravinářské ve Smiřicích. 

Tato škola nemá svou tělocvičnu a neměla ani své hřiště. Proto se vedení školy rozhodlo 
vybudovat si na zmiňovaném prostoru nové moderní hřiště. K uskutečnění tohoto cíle bylo 
potřeba získat finanční prostředky z EU – konkrétně norského grantu – Norway grants. Nejvyšší 
šanci na schválení dotace mají precizně zpracované projekty, které mají jasně stanovený cíl, 
detailně popsané a časově vymezené klíčové aktivity uspořádané do logických celků, jasný popis 
zapojení lidských zdrojů. Prvořadým úkolem proto bylo vypracování projektu. Projekt zpracovala 
firma Adonis projekt s.r.o. Hradec Králové, vedoucím projektantem byl pan Ing. Janis 
Vlachopulos. Začaly práce spojené s výběrem dodavatelské firmy stavebních prací a výběrem 
stavebního dozoru. Rada kraje nejdříve schválila na 5. schůzi Rady Královéhradeckého kraje dne 
20. 2. 2008 usnesením č. RK/5/215/2008 vypsání veřejné zakázky na stavební práce v režimu 
zakázka malého rozsahu v souladu s § 18, odst. 3 a § 6 zákona 137/2006 a Směrnicí č. 3 Rady 
Královéhradeckého kraje, zadávací dokumentaci, hodnotící kritéria, zadavatele veřejné zakázky, 
oslovené firmy a hodnotící komisi pro otevírání obálek, posouzení a hodnocení nabídek. 

Zadavatelem veřejné zakázky se tedy stává Střední škola potravinářská Smiřice a hodnotící 
komise byla ve složení PaeDr. Pavel Janovský – předseda, Mgr. Petr Kmoch, Miloš Jon, Dagmar 
Malcová a Ing. Ema Baboráková – členové. Komise měla za úkol vybrat vhodného dodavatele 
stavby dne 13. 3. 2008. Stal se jím Funny sport s.r.o. Zlín. S vítěznou firmou byla dne 14. 4. 2008 
podepsána smlouva a téhož dne bylo předáno staveniště k realizaci díla. Od této chvíle měl vše 
pod kontrolou pan Ing. Mojmír Vodák, vítěz výběrového řízení na realizaci stavebního dozoru 
stavby ze dne 31. 3. 2008. 

Dne 10. července 2007  nabylo právní moci rozhodnutí o umístění stavby „Sportovní areál 
Střední školy potravinářské ve Smiřicích“ v územním a stavebním povolení, které vydal Městský 
úřad Smiřice, odbor výstavby. Dne 7. 5. 2008 byly vytyčeny hranice pozemku firmou GEPP s.r.o. 
Hradec Králové a začaly stavební práce. Začalo se bouráním rozpadající se mlýnské zdi, která 
dělila pozemek školy od sousedů. Na jejím místě vyrostla zeď nová. Komplikace na stavbě 
způsobily staré zbytky základů zbořeného mlýna a kanalizace, která vedla přes pozemek do 
náhonu. Ta byla odstraněna a díky tomu, že se upravovala kanalizace a silnice v sousedství – 
v ulici Mlýnské, mohla být napojena na veřejnou kanalizaci.  

Skoro přesně za rok od vydání rozhodnutí o stavbě byla dne 28. 7. 2008 hotová stavba předána. 
Vzniklý areál byl ještě terénně upraven, byly rozmístěny odpadkové koše a lavičky. Dne 
21. 8. 2008 proběhla kolaudace stavby. 1. září 2008 proběhlo v rámci zahájení školního roku 

Zmizel další nepěkný kout Smiřic 



2008/09 za  účasti představitelů kraje slavnostní otevření hřiště. Přestřižením pásky bylo hřiště 
předáno do užívání žákům a učitelům. 

Veřejnost si může prohlédnout hřiště z nově vybudovaného chodníku na začátku Mlýnské ulice. 
Fotografie na poslední straně zachycují pěknou úpravu schodiště a prostoru mezi hřištěm 
a budovou školy.  

Zjara budou na hřiště osázeny vhodné rostliny a keře, aby byl celý prostor dotvořen kompletně.  
Následnou vhodnou údržbou, ošetřováním a zacházením s tímto prostorem bude jistě zajištěna  
dlouhá životnost hřiště.                        

(mv) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Takto je od podzimu minulého roku upraveno zázemí Střední školy potravinářské ve Smiřicích. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



… klín ještě ve „šrotu“ neskončil … 

Klín,  který  měl  vykolejit  vlak  ve  Smiřicích  v době  
2. světové války, o němž  se  zmiňoval  pan  Litomiský 
v prosincovém čísle  z  roku 2006,  a  také  Ing. Kupka 
v čísle minulém, se skutečně v depozitáři bývalého 
smiřického muzea nachází.  

Zde je důkaz… 
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